
Število objav: 24
Internet: 16
Tisk: 8
Spremljane teme:
Inženirska ...: 0
Inženirska ...: 0
Barbara Škraba Flis: 0
Gradbeni zakon: 6
Zakon ... načrtovanju: 0
Zakon ... arhitektih: 0
Gradbena parcela: 0
Evidenca stavbnih ...: 0
Svetovni ... 2019: 0
Gradbeništvo, graditev: 18

Zbirka medijskih objav
INŽENIRSKA ZBORNICA SLOVENIJE,
za obdobje 31. 1. 2020
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Internet Naslov Napoved - Slovenija, 31. 1. (petek)

Zaporedna št.
1

Medij Sta.si, Slovenija

Rubrika, Datum Napoved dogodkov; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
9

Avtor STA

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...kleparjev-krovcev, slikopleskarjev in instalaterjev-energetikov pri Obrtno-podjetniški zbornici Slovenije (OZS) okrogla 
miza z naslovom Kako dobiti kader v  in kako skrajšati postopke pridobitve delovnih dovoljenj?, med gradbeništvu
drugim bodo sodelovali predsednik OZS Branko Meh, predsednik sekcije gradbincev pri OZS... 

Internet Naslov Napoved - Slovenija, 31. 1. (petek)

Zaporedna št.
2

Medij Sta.si, Slovenija

Rubrika, Datum Napoved dogodkov; 31. 1. 2020

Stran v zbirki:
12

Avtor STA

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...kleparjev-krovcev, slikopleskarjev in instalaterjev-energetikov pri Obrtno-podjetniški zbornici Slovenije (OZS) okrogla 
miza z naslovom Kako dobiti kader v  in kako skrajšati postopke pridobitve delovnih dovoljenj?, med gradbeništvu
drugim bodo sodelovali predsednik OZS Branko Meh, predsednik sekcije gradbincev pri OZS... 

Internet Naslov Kdo je Slovenec, ki je s transportnimi vozili uspel na Bližnjem vzhodu

Zaporedna št.
3

Medij Finance.si, Slovenija

Rubrika, Datum Novice; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
17

Avtor Vanja Tekavec

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...jo uvrščajo med največje igralce v niši na Bližnjem vzhodu. VANJA TEKAVEC Ivan Fornazarič je sprva služil 
predvsem s priključnimi vozili za uporabo v , zdaj pa išče priložnosti tudi v transportu tekočih goriv in gradbeništvu
živilski industriji. Revija Global Trailer je leta 2017 med 30 največjih proizvajalcev priključnih... 

Tisk Naslov Načrtovalka hiš in oblikovalka mladih

Zaporedna št.
4

Medij Novi tednik Celje, Slovenija Stran: 28
Površina: 2.136 cm
2

Rubrika, Datum Ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
23

Avtor Tatjana Cvirn

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...pogovoru, je bila sredi številnih obveznosti v službi in doma. Selitev na drugi konec Evrope, pa četudi le začasna, pač
ni mačji kašelj. Na Srednji šoli za  in varovanje okolja Šolskega centra Celje, kjer je Tanja Barle zaposlena gradbeništvo
kot učiteljica strokovnih predmetov, je morala »predati posle« kolegom. Ti bodo... 

Internet Naslov Na cesto čakajo desetletja

Zaporedna št.
5

Medij Times.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
25

Avtor Danica Zavrl Žlebir

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...bi potekala servisna pot, uspešno razrešili, vendar je bilo gradbeno dovoljenje zavrnjeno in treba je bilo vložiti zahtevo
za novega, tokrat že po novi , po kateri naj bi bila potrebna tudi presoja vplivov na okolje. Na gradbeni zakonodaji
problem so lani opozarjali tudi občinski svetniki v Šenčurju, saj skupaj z občani pričakujejo,... 
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Tisk Naslov Gospodarstvo in družba

Zaporedna št.
6

Medij Finance, Slovenija Stran: 6 Površina: 814 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 31. 1. 2020

Stran v zbirki:
28

Avtor Š.M. , K. NA., T. S.

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...popravki vložila že na začetku mandata. Pa ju ni, ampak so mečkali tako dolgo, da so začeli sobrati poslanci - najprej 
Levice, pa LMŠ in SD. STANOVANJSKA IN : Državnih poroštev za stanovanja za zdaj ne GRADBENA ZAKONODAJA
bo. Oziroma predlaganega zakona o poroštvih za prekarno zaposlene in mlade družine, ki so ga banke sicer že... 

Tisk Naslov Nov dom potrebujejo, a kakšnega?

Zaporedna št.
7

Medij Dolenjski list, Slovenija Stran: 6 Površina: 704 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
31

Avtor L. Markelj

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...prihodnjih generacij!« Omenil je, da gre od 5,4-milijonskega zneska odšteti milijon evrov zaradi DDV, sedanje 
razmere na trgu pa tudi kažejo tudi nižanje cen v , tako da bi objekt lahko naredili za bistveno nižjo ceno, gradbeništvu
morda za okrog štiri milijone evrov. Vsekakor bodo številke skušali optimizirati, a ne na račun... 

Tisk Naslov Pomurju 20 milijonov evrov

Zaporedna št.
8

Medij Vestnik Murska Sobota, Slovenija Stran: 4 Površina: 553 cm2

Rubrika, Datum Aktualno; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
33

Avtor Majda Horvat

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...190.185,26 360.242,38 377.374,14 927.801,78 XAL SVETILA, proizvodnja, d. o. o. 12.704,69 871.598,12 25.262,69 
909.565,50 SEGRAP, rudarstvo, proizvodnja in , d. o. o. 37'696’01 770'669'05 33049’74 841.414,80 gradbeništvo
POMGRAD, gradbeno podjetje, d. d. 387.482,38 39.274,91 362.259,98 789.017,27 ARUM, proizvodnja oblačil,... 

Internet Naslov Na cesto čakajo desetletja

Zaporedna št.
9

Medij Gorenjskiglas.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
35

Avtor Danica Zavrl Žlebir

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...bi potekala servisna pot, uspešno razrešili, vendar je bilo gradbeno dovoljenje zavrnjeno in treba je bilo vložiti zahtevo
za novega, tokrat že po novi , po kateri naj bi bila potrebna tudi presoja vplivov na okolje. Na gradbeni zakonodaji
problem so lani opozarjali tudi občinski svetniki v Šenčurju, saj skupaj z občani pričakujejo,... 

Internet Naslov Na cesto čakajo desetletja

Zaporedna št.
10

Medij Gorenjskiglas.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
37

Avtor Danica Zavrl Žlebir

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...bi potekala servisna pot, uspešno razrešili, vendar je bilo gradbeno dovoljenje zavrnjeno in treba je bilo vložiti zahtevo
za novega, tokrat že po novi , po kateri naj bi bila potrebna tudi presoja vplivov na okolje. Na gradbeni zakonodaji
problem so lani opozarjali tudi občinski svetniki v Šenčurju, saj skupaj z občani pričakujejo,... 
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Tisk Naslov Prvič brezposelnih manj, kot jih je bilo pred enajstimi leti

Zaporedna št.
11

Medij Naš čas, Slovenija Stran: 1 Površina: 50 cm2

Rubrika, Datum Naslovna stran; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
38

Avtor M. K. P.

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...od slovenskega poprečja,in to navzgor. Veliko je potreb po kadrih, a jih v evidencah brezposelnih zaradi strukturnega 
neskladja, primanjkuje. Najbolj v . amkp * v... gradbeništvu

Internet Naslov Vlada imenovala državnega sekretarja za razvoj in evropsko kohezijsko politiko

Zaporedna št.
12

Medij Eurydice.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
39

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...Službi Vlade Republike Slovenije za razvoj in evropsko kohezijsko politiko imenovala Aleša Bucika. Aleš Bucik, rojen 
12. 8. 1956, univerzitetni inženir , je nekdanji dolgoletni župan Občine Renče-Vogrsko. Župansko funkcijo gradbeništva
je opravljal med leti 2006 in 2018, pred tem pa je bil 15 let direktor družbe ABC,... 

Internet Naslov Dars končno podpisuje 120-milijonsko pogodbo s Cengizom

Zaporedna št.
13

Medij Aktualno24.si, Slovenija

Rubrika, Datum ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
40

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...Dars bo po dolgotrajnem razpisnem postopku danes s turškim Cengizom vendarle podpisal pogodbo o  druge graditvi
cevi karavanškega predora. Pogodbena vrednost znaša slabih 99 milijonov evrov brez davka oziroma skupaj z DDV 
dobrih 120 milijonov. Avstrijci svoj... 

Tisk Naslov Dobra novica za slovenske izvoznike v Nemčijo

Zaporedna št.
14

Medij IRT 3000, Slovenija Stran: 32 Površina: 134 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
41

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...tudi za območje evra,« je novico pokomentiral glavni ekonomist GZS Bojan Ivanc. Med sektorji so bili najbolj 
optimistični v informacijski tehnologiji, , trgovini, elektronski industriji in drugih storitvah na splošno. Po gradbeništvu
Ivančevi oceni »trgovinske vojne še ne moremo umakniti iz mize, ker je prisotno nekaj... 

Internet Naslov Načrtovalka hiš in oblikovalka mladih

Zaporedna št.
15

Medij Nt-rc.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
45

Avtor Tatjana Cvirn

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...pogovoru, je bila sredi številnih obveznosti v službi in doma. Selitev na drugi konec Evrope, pa četudi le začasna, pač
ni mačji kašelj. Na Srednji šoli za  in varovanje okolja Šolskega centra Celje, kjer je Tanja Barle zaposlena gradbeništvo
kot učiteljica strokovnih predmetov, je morala »predati posle«kolegom. Ti bodo... 
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Internet Naslov Kako dobiti kader v gradbeništvu in kako skrajšati postopke pridobitve delovnih dovoljenj? / 
VABILO na okroglo mizo, 31. 1. 2020, Portorož

Zaporedna št.
16

Medij Si24.news, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
48

Avtor Administrator

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...Spoštovani! Vabimo vas na okroglo mizo z naslovom »Kako dobiti kader v  in kako skrajšati postopke gradbeništvu
pridobitve delovnih dovoljenj?«, ki bo v petek, 31. januarja, ob 9. uri v GH Bernardin v Portorožu v okviru strokovnega 
srečanja... 

Internet Naslov Nacionalni energetsko-podnebni načrt žrtvuje slovensko industrijo

Zaporedna št.
17

Medij Si24.news, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
50

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...prihodnjo konkurenčnost slovenske industrije. Z izključitvijo hidroelektrarn, poleg zmanjšanja proizvodnje iz OVE, 
ignorira del slovenske industrije,  in inženiringov, vezanih na hidroenergijo. Cilja 27-odstotne proizvodnje izgradbeništva
OVE pa brez HE ne bo mogočedoseči. Zato bomo žrtvovali energetsko intenzivno... 

Internet Naslov Svetovanje in storitve

Zaporedna št.
18

Medij Skupnostobcin.si, Slovenija

Rubrika, Datum ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
51

Avtor Unknown

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...članica z vprašanji glede prakse zaračunavanja stroškov mnenjedajalcem v ostalih občinah, zato vas naprošamo za 
sodelovanje. Vprašanje občine: »32. člen  opredeljuje: (stroški projektnih in drugih pogojev ter Gradbenega zakona
mnenj) Mnenjedajalci za pripravo in izdajo projektnih ter drugih pogojev in mnenj niso upravičeni... 

Internet Naslov GOV.SI

Zaporedna št.
19

Medij Gov.si, Slovenija

Rubrika, Datum ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
52

Avtor Unknown

Teme Gradbeni zakon

Povzetek
...bodo tudi dodatna pojasnila v zvezi z uporabo informacijskega sistema. Za gradbene in okoljske inšpektorje bosta 
organizirani okrogli mizi v zvezi z , natančneje o razdelitvi pristojnosti med gradbenimi inšpektorji inGradbenim zakonom
inšpektorji za okolje ter o pogledu drugostopenjskega organa na odločbe inšpektorjev... 

Internet Naslov 31. januar 2020 NAPOVEDNIK DOGODKOV za

Zaporedna št.
20

Medij Morel.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
53

Avtor Unknown

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...Zmaga Slokana, 16. etaža stolpnice Klinike za kirurgijo, UKC Maribor, Ljubljanska ulica 5, Maribor 9.30- Okrogla miza
z naslovom »Kako dobiti kader v  in kako skrajšati postopke pridobitve delovnih dovoljenj?«, ki bo v okviru gradbeništvu
strokovnega srečanja sekcij gradbincev, kleparjev-krovcev, slikopleskarjev in... 
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Internet Naslov Slovenija za delavce iz držav nekdanje Jugoslavije ni več najbolj zanimiva

Zaporedna št.
21

Medij Tednik.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
55

Avtor Mojca Zemljarič

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...med 1.600 do 1.700 delovnih dovoljenj. Ptujski obrtniki zaposlujejo največ delavcev iz BiH, Hrvaške, Srbije, Severne 
Makedonije ter Kosova, in sicer v , kovinarstvu, prevozništvu, gostinstvu in predelovalnih dejavnostih. Gre gradbeništvu
za poklice gradbinec (preprosta dela pri visokih in nizkih gradnjah), zidar, elektroinštalater,... 

Tisk Naslov Do večje učinkovitosti z digitalnimi dvojčki

Zaporedna št.
22

Medij Večer priloga, Slovenija Stran: 4 Površina: 932 cm2

Rubrika, Datum Ostalo; 31. 1. 2020

Stran v zbirki:
58

Avtor Dušan Waldhütter

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...razvojno-inovacijskih partnerstvev (SRIP), kjer je velik poudarek zlasti na razvoju področij digitalne transformacije, 
krožnega gospodarstva in industrije 4.0. V  je na področju digitalizacije v ospredju informacijsko gradbeništvu
modeliranje gradbenih objektov ali BIM (angl. Building Information Modeling), ki velja za eno od... 

Internet Naslov Posvet v Državnem svetu: zadrževanje vode kot ukrep v prilagajanju podnebnim 
spremembam

Zaporedna št.
23

Medij Posavskiobzornik.si, Slovenija

Rubrika, Datum Ostalo; 30. 1. 2020

Stran v zbirki:
61

Avtor P. P.

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...organizirajo Državni svet RS, Slovenski nacionalni komite za velike pregrade, Zveza društev gradbenih inženirjev in 
tehnikov Slovenije ter Fakulteta za  in geodezijo Univerze v Ljubljani. Ker gre za zelo pomembno gradbeništvo
vprašanje tudi za območje Posavja, saj življenje na tem območju močno krojijo reke, je temo... 

Tisk Naslov PANOŽNI ZMAGOVALCI: KDO JE NAJBOLJ DOBIČKONOSEN IN KOMU SO PRIHODKI 
POLETELI V NEBO

Zaporedna št.
24

Medij Finance - priloga, Slovenija Stran: 12
Površina: 2.327 cm
2

Rubrika, Datum Ostalo; 31. 1. 2020

Stran v zbirki:
67

Avtor Jure Ugovšek, Lana Dakić

Teme Gradbeništvo, graditev

Povzetek
...Perutnine Ptuj PP - Agro, specializirana za proizvodnjo in prodajo krmnih mešanic (1,2 milijona evrov dobička ob 12,2
milijona evrov prihodkov od prodaje). : Rast prihodkov, a klavrn dobiček Panoga, ki seje ob GRADBENIŠTVO
vnovičnem razcvetu slovenskega gospodarstva prebudila med zadnjimi, je bila v zadnjih dveh letih med... 
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Napoved - Slovenija, 31. 1. (petek)
Napoved dogodkov v Sloveniji in mednarodne dejavnosti Slovenije v petek, 31. januarja.
POLITIKA

 - Sodišče  bo objavilo odločitev glede pristojnosti v tožbi Slovenije proti Hrvaški zaradi kršenja LUXEMBOURG EU
evropskega pravnega reda kot posledice nespoštovanja arbitražne razsodbe. (STA)

 - Združeno kraljestvo bo po 47 letih burnega članstva ter skoraj štiri leta po referendumu o brexituLJUBLJANA/LONDON
izstopilo iz Evropske unije. Sledilo bo 11-mesečno prehodno obdobje, namenjeno sklenitvi dogovora o prihodnjih odnosih.
Brexit bo prinesel spremembe v institucijah  v prehodnem obdobju pa ga državljani in podjetja ne bodo čutili. V EU,
Sloveniji sicer živi okoli 800 Britancev.
9.00 seja odbora  za zadeve  na kateri bodo med drugim obravnavali informacijo o stanju prenosa direktiv v pravni DZ EU,
red  in odprtih postopkih ugotavljanja kršitev prava   velika dvorana na Tomšičevi, vhod s Šubičeve 4, RS EU; DZ,
LJUBLJANA
10.45 izjava za medije ministra za zunanje zadeve, ki opravlja tekoče posle, Mira Cerarja o brexitu in odločitvi Sodišča EU
glede pristojnosti v tožbi Slovenije zaradi kršenja evropskega pravnega reda (zbor za predstavnike medijev na recepciji 
ministrstva najkasneje ob 10.35); ministrstvo za zunanje zadeve, Prešerenova 25,  LJUBLJANA (STA/AVDIO)
12.00 sprejem za diplomatski zbor, ki ga bosta gostila predsednik republike Borut Pahor in predsednik vlade, ki opravlja 
tekoče posle, Marjan Šarec; ob 12.10 rokovanje Pahorja in Šarca z diplomati; ob 12.45 nagovori v dvorani; Kongresni 
center Brdo, dvorana Splendens, Predoslje 39,   BRDO PRI KRANJU
GOSPODARSTVO

 - Eurostat bo objavil prvo informacijo o gospodarski rasti v zadnjem lanskem četrtletju in prvo informacijo LUXEMBOURG
o inflaciji v območju evra za januar.
9.00 v okviru strokovnega srečanja sekcij gradbincev, kleparjev-krovcev, slikopleskarjev in instalaterjev-energetikov pri 
Obrtno-podjetniški zbornici Slovenije  okrogla miza z naslovom Kako dobiti kader v gradbeništvu in kako skrajšati (OZS)
postopke pridobitve delovnih dovoljenj?, med drugim bodo sodelovali predsednik  Branko Meh, predsednik sekcije OZS
gradbincev pri  Zoran Simčič ter državni sekretar na ministrstvu za delo Tilen Božič;  Bernardin, Obala 2, OZS GH
PORTOROŽ
9.30 minister za okolje in prostor, ki opravlja tekoče posle, Simon Zajc bo nagovoril udeležence izobraževanja 
inšpektorjev Inšpektorata  za okolje in prostor; Hotel Slovenija, Kongresni center Portus, Obala 33, RS PORTOROŽ
12.00 srečanje s predstavniki medijev po razpravah Strateškega sveta  za energetski prehod ter Strateškega svet GZS

 za okolje o  na katerem bodo predstavili ključne probleme energetsko intenzivnih panog in podjetij ter stališče GZS NEPN,
obeh strateških svetov, sodelovali bodo generalna direktorica  Sonja Šmuc, direktorji nekaterih najbolj prizadetih GZS
zbornic dejavnosti in nekateri gospodarstveniki;  salon v 6. nadstropju, Dimičeva 13,  GZS, LJUBLJANA (STA/AVDIO)
13.00 uradno odprtje rekonstruiranega križišča Cijan v Občini Miren-Kostanjevica, zbrane bo nagovorila ministrica za 
infrastrukturo, ki opravlja tekoče posle, Alenka Bratušek; ob novem krožišču, Bilje 1, RENČE
18.00 okrogla miza z naslovom Pametne vasi v Zasavju - sredstva  za poseljeno, obdelano in privlačno podeželje v EU
organizaciji evropskega poslanca Franca Bogoviča  Gasilski dom Čeče, Čeče 4 a, (ELS/SLS); TRBOVLJE

 - Na okrajnem sodišču sojenje nekdanjemu notarju Jožetu Sikošku, notarki Darji Jarnovič ter podjetnici LJUBLJANA
Gordani Štikovac Peulić, med drugim zaradi zaradi očitkov o ponarejanju listin in overjanju lažne vsebine v nekaterih 
postopkih (ob 9.30).

 - Statistični urad  bo objavil decembrske podatke o prihodku od prodaje ter decembrske podatke o LJUBLJANA RS
prihodih in prenočitvah turistov.
DRUŽBA
8.30 izjava za medije ob robu izredne seje Sveta regije Posavje, na kateri bodo poenotili mnenje glede osnutka strategije 
prostorskega razvoja Slovenije 2050;  Posavje, Cesta krških žrtev 2, RRA KRŠKO
9.00 seminar za učitelje in mentorje, ki sodelujejo v izobraževalnem programu Šola ambasadorka Evropskega parlamenta
in Evrošola, uvodni nagovor bo imel minister za zunanje zadeve, ki opravlja tekoče posle, Miro Cerar; Hiša  Dunajska EU,
20, LJUBLJANA
10.00 srečanje ministra za javno upravo, ki opravlja tekoče posle, Rudija Medveda s predsednikom Zveze društev 
upokojencev Slovenije Janezom Sušnikom; ministrstvo za javno upravo, Tržaška cesta 21, LJUBLJANA
11.00 izjave za medije v okviru strokovnega srečanja na temo cepljenja nosečnic, otrok, mladostnikov in zdravstvenega 
osebja v ambulantah ginekologov, pediatrov, šolskih in družinskih zdravnikov;  Maribor, velika predavalnica Zmaga UKC
Slokana v stolpnici Klinike za kirurgijo, Ljubljanska ulica 5, MARIBOR
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12.00 uradno odprtje interpretacijskega centra kraške vegetacije na območju Botaničnega vrta Sežana; ob vili Mirasasso, 
SEŽANA
13.00 novinarska konferenca po prvi seji Rektorske konference  v mandatnem obdobju 2020-2021; Univerza v RS
Mariboru, spominska soba Leona Štuklja v 3 nadstropju, Slomškov trg 15,  MARIBOR (STA/AVDIO)
20.00 akademija v spomin na izumitelja Mihajla Pupina (1854-1935), ki jo pripravlja srbska pravoslavna cerkev v Sloveniji 
in na Hrvaškem; Center vesoljskih tehnologij Hermana Potočnika Noordunga, VITANJE

 - Na okrožnem sodišču obravnava v tožbi Mestne občine Ljubljana zoper Zgodovinski arhiv Ljubljana, od LJUBLJANA
katerega občina terja izpraznitev prostorov ter odškodnino v višini 25.600 evrov (ob 10. uri).

 - Skupina treh Mariborčanov se bo s starodobnikom v okviru projekta Seos Afrika odpravila na pot skozi BUDIMPEŠTA
Slovenijo in Italijo, čez države ob Azurni obali do Gibraltarja, skozi Maroko, Mavretanjo, Senegal in Gvinejo do Freetowna,
glavnega mesta države Sierra Leone. Cilj karavane je dobrodelna pomoč afriškim otrokom, ki jim bodo podarili šolske 
potrebščine.

 - Nadaljevanje ponovljenega sojenja Matjažu Ferliču za povzročitev splošne nevarnosti v strelskem divjanju z MARIBOR
avtomobilom po Mariboru (ob 9.30).

 - Svetovni dan brez cigarete.LJUBLJANA
  V   NEKAJ DOGODKOV OKVIRU SEJMA ALPE-ADRIA

10.15 predstavitev spletnega portala Outdoor Slovenija; Gospodarsko razstavišče, dvorana Urška 1, Dunajska cesta 18, 
LJUBLJANA
11.00 predstavitev pozivov za vključitev v Zeleno shemo slovenskega turizma 2020; ob 12. uri predstavitev poziva za 
petzvezdična doživetja za 2020; Gospodarsko razstavišče, dvorana Urška 2, Dunajska cesta 18, LJUBLJANA
14.00 predstavitev aplikacije Flexyteam, namenjene pregledovanju prostih delovnih mest v gostinsko-turistični dejavnosti; 
Gospodarsko razstavišče, dvorana Urška 1, Dunajska cesta 18, LJUBLJANA
KULTURA
11.00 predstavitev produkcije Anton Podbevšek Teatra za letos; Anton Podbevšek Teater, Prešernov trg 3,  NOVO
MESTO
11.30 novinarska konferenca Kulturnega doma Krško in Občine Krško ob začetku projekta Bohoričevo leto; avla 
kulturnega doma Krško, Trg Matije Gubca 2, KRŠKO
13.00 odprtje razstave risb in grafik Helene Tahir; Mednarodni grafični likovni center, Pod turnom 3, LJUBLJANA
18.00 premiera glasbene igre za otroke z naslovom Afriški živalski raj v režiji Eve Hribernik; Cankarjev dom, Štihova 
dvorana, Prešernova 10, LJUBLJANA
19.00 odprtje razstave Karmen Čorak in Andreja Brumen Čopa z naslovom Krhkost bivanja;  Studio, Trg Leona UGM
Štuklja 2, MARIBOR
20.00 premiera predstave Življenje drugih avtorja in režiserja Jana Krmelja, ki je nastala po motivih filma Življenje drugih 
Floriana Henckla von Donnesmarcka; Mala drama, Erjavčeva 1, LJUBLJANA
20.00 odprtje glasbenega Festivala  (do 2.2.); AS BLED
20.00 premiera komedije Jean-Baptista Poquelia Moliera Šola za žene v režiji Ajde Valcl; Drama  Maribor, SlovenskaSNG
ulica 27, MARIBOR

 - Novinarsko srečanje pred premiero predstave Samo konec sveta avtorja Jean-Luca Lagarcea, ki jo je režiral TRST
Vladimir Jurc (ob 11. uri v veliki dvorani Slovenskega stalnega gledališča).
telefon (sprejemanje servisa): 01/ 24 10 152
telefaks: 01/ 43 42 970
e-mail: desk@sta.si
DEŽURNI:
notranjepolitično uredništvo:
dopoldne Maja Oprešnik, popoldne Peter Avsenik
tel. št.: 01/ 24 10 130, e-mail: notranja@sta.si
gospodarsko uredništvo:
dopoldne Janja Zalar, popoldne Matej Luzar
tel. št.: 01/ 24 10 140, e-mail: gospodarstvo@sta.si
zunanjepolitično uredništvo:
dopoldne Vesna Rojko, popoldne Maja Lazar Jančič
tel. št.: 01/ 24 10 110, e-mail: zunanja@sta.si
kulturno uredništvo: Alenka Vesenjak
tel. št.: 01/ 24 10 148, e-mail: kultura@sta.si
večerna dežurna urednica (od 17. do 23. ure): Alenka Potočnik
spremljate nas lahko tudi na:
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Facebook: https://www.facebook.com/STA.Novice
Twitter: https://twitter.com/STA_novice
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Napoved - Slovenija, 31. 1. (petek)
Napoved dogodkov v Sloveniji in mednarodne dejavnosti Slovenije v petek, 31. januarja.
POLITIKA

 - Sodišče  bo objavilo odločitev glede pristojnosti v tožbi Slovenije proti Hrvaški zaradi kršenja LUXEMBOURG EU
evropskega pravnega reda kot posledice nespoštovanja arbitražne razsodbe. (STA)

 - Združeno kraljestvo bo po 47 letih burnega članstva ter skoraj štiri leta po referendumu o brexituLJUBLJANA/LONDON
izstopilo iz Evropske unije. Sledilo bo 11-mesečno prehodno obdobje, namenjeno sklenitvi dogovora o prihodnjih odnosih.
Brexit bo prinesel spremembe v institucijah  v prehodnem obdobju pa ga državljani in podjetja ne bodo čutili. V EU,
Sloveniji sicer živi okoli 800 Britancev.
9.00 seja odbora  za zadeve  na kateri bodo med drugim obravnavali informacijo o stanju prenosa direktiv v pravni DZ EU,
red  in odprtih postopkih ugotavljanja kršitev prava   velika dvorana na Tomšičevi, vhod s Šubičeve 4, RS EU; DZ,
LJUBLJANA
10.45 izjava za medije ministra za zunanje zadeve, ki opravlja tekoče posle, Mira Cerarja o brexitu in odločitvi Sodišča EU
glede pristojnosti v tožbi Slovenije zaradi kršenja evropskega pravnega reda (zbor za predstavnike medijev na recepciji 
ministrstva najkasneje ob 10.35); ministrstvo za zunanje zadeve, Prešerenova 25,  LJUBLJANA (STA/AVDIO)
12.00 sprejem za diplomatski zbor, ki ga bosta gostila predsednik republike Borut Pahor in predsednik vlade, ki opravlja 
tekoče posle, Marjan Šarec; ob 12.10 rokovanje Pahorja in Šarca z diplomati; ob 12.45 nagovori v dvorani; Kongresni 
center Brdo, dvorana Splendens, Predoslje 39,    BRDO PRI KRANJU (STA)
GOSPODARSTVO

 - Eurostat bo objavil prvo informacijo o gospodarski rasti v zadnjem lanskem četrtletju in prvo informacijo LUXEMBOURG
o inflaciji v območju evra za januar.
9.00 v okviru strokovnega srečanja sekcij gradbincev, kleparjev-krovcev, slikopleskarjev in instalaterjev-energetikov pri 
Obrtno-podjetniški zbornici Slovenije  okrogla miza z naslovom Kako dobiti kader v gradbeništvu in kako skrajšati (OZS)
postopke pridobitve delovnih dovoljenj?, med drugim bodo sodelovali predsednik  Branko Meh, predsednik sekcije OZS
gradbincev pri  Zoran Simčič ter državni sekretar na ministrstvu za delo Tilen Božič;  Bernardin, Obala 2, OZS GH
PORTOROŽ
9.30 minister za okolje in prostor, ki opravlja tekoče posle, Simon Zajc bo nagovoril udeležence izobraževanja 
inšpektorjev Inšpektorata  za okolje in prostor; Hotel Slovenija, Kongresni center Portus, Obala 33, RS PORTOROŽ
12.00 srečanje s predstavniki medijev po razpravah Strateškega sveta  za energetski prehod ter Strateškega svet GZS

 za okolje o  na katerem bodo predstavili ključne probleme energetsko intenzivnih panog in podjetij ter stališče GZS NEPN,
obeh strateških svetov, sodelovali bodo generalna direktorica  Sonja Šmuc, direktorji nekaterih najbolj prizadetih GZS
zbornic dejavnosti in nekateri gospodarstveniki;  salon v 6. nadstropju, Dimičeva 13,  GZS, LJUBLJANA (STA/AVDIO)
13.00 uradno odprtje rekonstruiranega križišča Cijan v Občini Miren-Kostanjevica, zbrane bo nagovorila ministrica za 
infrastrukturo, ki opravlja tekoče posle, Alenka Bratušek; ob novem krožišču, Bilje 1, RENČE
18.00 okrogla miza z naslovom Pametne vasi v Zasavju - sredstva  za poseljeno, obdelano in privlačno podeželje v EU
organizaciji evropskega poslanca Franca Bogoviča  Gasilski dom Čeče, Čeče 4 a, (ELS/SLS); TRBOVLJE

 - Na okrajnem sodišču sojenje nekdanjemu notarju Jožetu Sikošku, notarki Darji Jarnovič ter podjetnici LJUBLJANA
Gordani Štikovac Peulić, med drugim zaradi zaradi očitkov o ponarejanju listin in overjanju lažne vsebine v nekaterih 
postopkih (ob 9.30).

 - Statistični urad  bo objavil decembrske podatke o prihodku od prodaje ter decembrske podatke o LJUBLJANA RS
prihodih in prenočitvah turistov.
DRUŽBA
8.30 izjava za medije ob robu izredne seje Sveta regije Posavje, na kateri bodo poenotili mnenje glede osnutka strategije 
prostorskega razvoja Slovenije 2050;  Posavje, Cesta krških žrtev 2, RRA KRŠKO
9.00 seminar za učitelje in mentorje, ki sodelujejo v izobraževalnem programu Šola ambasadorka Evropskega parlamenta
in Evrošola, uvodni nagovor bo imel minister za zunanje zadeve, ki opravlja tekoče posle, Miro Cerar; Hiša  Dunajska EU,
20, LJUBLJANA
10.00 srečanje ministra za javno upravo, ki opravlja tekoče posle, Rudija Medveda s predsednikom Zveze društev 
upokojencev Slovenije Janezom Sušnikom; ministrstvo za javno upravo, Tržaška cesta 21, LJUBLJANA
11.00 izjave za medije v okviru strokovnega srečanja na temo cepljenja nosečnic, otrok, mladostnikov in zdravstvenega 
osebja v ambulantah ginekologov, pediatrov, šolskih in družinskih zdravnikov;  Maribor, velika predavalnica Zmaga UKC
Slokana v stolpnici Klinike za kirurgijo, Ljubljanska ulica 5, MARIBOR
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12.00 uradno odprtje interpretacijskega centra kraške vegetacije na območju Botaničnega vrta Sežana; ob vili Mirasasso, 
SEŽANA
13.00 novinarska konferenca po prvi seji Rektorske konference  v mandatnem obdobju 2020-2021; Univerza v RS
Mariboru, spominska soba Leona Štuklja v 3 nadstropju, Slomškov trg 15,  MARIBOR (STA/AVDIO)
20.00 akademija v spomin na izumitelja Mihajla Pupina (1854-1935), ki jo pripravlja srbska pravoslavna cerkev v Sloveniji 
in na Hrvaškem; Center vesoljskih tehnologij Hermana Potočnika Noordunga, VITANJE

 - Na okrožnem sodišču obravnava v tožbi Mestne občine Ljubljana zoper Zgodovinski arhiv Ljubljana, od LJUBLJANA
katerega občina terja izpraznitev prostorov ter odškodnino v višini 25.600 evrov (ob 10. uri).

 - Skupina treh Mariborčanov se bo s starodobnikom v okviru projekta Seos Afrika odpravila na pot skozi BUDIMPEŠTA
Slovenijo in Italijo, čez države ob Azurni obali do Gibraltarja, skozi Maroko, Mavretanjo, Senegal in Gvinejo do Freetowna,
glavnega mesta države Sierra Leone. Cilj karavane je dobrodelna pomoč afriškim otrokom, ki jim bodo podarili šolske 
potrebščine.

 - Nadaljevanje ponovljenega sojenja Matjažu Ferliču za povzročitev splošne nevarnosti v strelskem divjanju z MARIBOR
avtomobilom po Mariboru (ob 9.30).

 - Svetovni dan brez cigarete.LJUBLJANA
  V   NEKAJ DOGODKOV OKVIRU SEJMA ALPE-ADRIA

10.15 predstavitev spletnega portala Outdoor Slovenija; Gospodarsko razstavišče, dvorana Urška 1, Dunajska cesta 18, 
LJUBLJANA
11.00 predstavitev pozivov za vključitev v Zeleno shemo slovenskega turizma 2020; ob 12. uri predstavitev poziva za 
petzvezdična doživetja za 2020; Gospodarsko razstavišče, dvorana Urška 2, Dunajska cesta 18, LJUBLJANA
14.00 predstavitev aplikacije Flexyteam, namenjene pregledovanju prostih delovnih mest v gostinsko-turistični dejavnosti; 
Gospodarsko razstavišče, dvorana Urška 1, Dunajska cesta 18, LJUBLJANA
KULTURA
11.00 predstavitev produkcije Anton Podbevšek Teatra za letos; Anton Podbevšek Teater, Prešernov trg 3,  NOVO
MESTO
11.30 novinarska konferenca Kulturnega doma Krško in Občine Krško ob začetku projekta Bohoričevo leto; avla 
kulturnega doma Krško, Trg Matije Gubca 2, KRŠKO
13.00 odprtje razstave risb in grafik Helene Tahir; Mednarodni grafični likovni center, Pod turnom 3, LJUBLJANA
18.00 premiera glasbene igre za otroke z naslovom Afriški živalski raj v režiji Eve Hribernik; Cankarjev dom, Štihova 
dvorana, Prešernova 10, LJUBLJANA
19.00 odprtje razstave Karmen Čorak in Andreja Brumen Čopa z naslovom Krhkost bivanja;  Studio, Trg Leona UGM
Štuklja 2, MARIBOR
20.00 premiera predstave Življenje drugih avtorja in režiserja Jana Krmelja, ki je nastala po motivih filma Življenje drugih 
Floriana Henckla von Donnesmarcka; Mala drama, Erjavčeva 1, LJUBLJANA
20.00 odprtje glasbenega Festivala  (do 2.2.); AS BLED
20.00 premiera komedije Jean-Baptista Poquelia Moliera Šola za žene v režiji Ajde Valcl; Drama  Maribor, SlovenskaSNG
ulica 27, MARIBOR

 - Novinarsko srečanje pred premiero predstave Samo konec sveta avtorja Jean-Luca Lagarcea, ki jo je režiral TRST
Vladimir Jurc (ob 11. uri v veliki dvorani Slovenskega stalnega gledališča).
telefon (sprejemanje servisa): 01/ 24 10 152
telefaks: 01/ 43 42 970
e-mail: desk@sta.si
DEŽURNI:
notranjepolitično uredništvo:
dopoldne Maja Oprešnik, popoldne Peter Avsenik
tel. št.: 01/ 24 10 130, e-mail: notranja@sta.si
gospodarsko uredništvo:
dopoldne Janja Zalar, popoldne Matej Luzar
tel. št.: 01/ 24 10 140, e-mail: gospodarstvo@sta.si
zunanjepolitično uredništvo:
dopoldne Vesna Rojko, popoldne Maja Lazar Jančič
tel. št.: 01/ 24 10 110, e-mail: zunanja@sta.si
kulturno uredništvo: Alenka Vesenjak
tel. št.: 01/ 24 10 148, e-mail: kultura@sta.si
večerna dežurna urednica (od 17. do 23. ure): Alenka Potočnik
spremljate nas lahko tudi na:
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Facebook: https://www.facebook.com/STA.Novice
Twitter: https://twitter.com/STA_novice
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Kdo je Slovenec, ki je s transportnimi vozili uspel na
Bližnjem vzhodu 
Čas branja: 5 min

  

30.01.2020  09:00

Ivan Fornazarič je pred tremi desetletji začel proizvodnjo priključnih
vozil in prikolic v Dubaju. Danes njegova skupina letno ustvari sto
milijonov dolarjev prihodkov in jo uvrščajo med največje igralce v niši
na Bližnjem vzhodu.

VANJA TEKAVEC

Ivan Fornazarič je sprva služil predvsem s priključnimi vozili za uporabo v gradbeništvu, zdaj pa
išče priložnosti tudi v transportu tekočih goriv in živilski industriji.
Foto: Osebni arhiv
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Več iz teme:  

    

    

Revija Global Trailer je leta 2017 med 30 največjih proizvajalcev priključnih vozil in
prikolic na svetu uvrstila tudi podjetje Gorica Group s sedežem v Dubaju slovenskega
podjetnika Ivana Fornazariča. Širši javnosti precej neznani podjetnik z Vogrskega
pri Novi Gorici živi in dela v Dubaju že 30 let. V tem času je zgradil skupino s
proizvodnjo in trgovskimi podjetji v treh zalivskih državah, število zaposlenih se giblje
od 800 do 900, prihodki skupine pa so v letu 2019 dosegli okrog sto milijonov
dolarjev, ocenjuje Fornazarič, ki ga pri Global Trailerju uvrščajo tudi med
najpomembnejše igralce v niši transportnih vozil na Bližnjem vzhodu.

Kako je Fornazarič koval posel s prevozom peska v puščavi?

Ko je Ivan Fornazarič leta 1990 začenjal svoj posel v Dubaju, še ni užival sedanjega
blišča. Trg prikolic in priključnih vozil je bil takrat zelo majhen, pove Fornazarič. »V
Dubaju so takrat šele začeli intenzivno gradnjo letališč, cest, pristanišč in druge
infrastrukture ter velike gradbene projekte. Mesto je raslo, z njimi pa tudi mi.« Ko je
načrtoval ustanovitev podjetja v Šarjahu v Združenih arabskih emiratih, je analiza trga
pokazala, da bodo izdelali vsega 20 priključnih vozil na leto. Leta 2015, ki je bilo
najboljše v zgodovini Gorice Group, so jih naredili 300 na mesec ali približno deset na
dan, prihodki skupine pa so se povzpeli čez sto milijonov evrov.

V letih intenzivnega razvoja Dubaja in okoliških držav so bili glavni izdelek Gorice
Group večdesettonske prikolice, prekucniki in nakladalci, ki jih gradbena podjetja
povečini potrebujejo za prevoze suhih razsutih tovorov, betona, gramoza in druge
gradbene opreme. »V Dubaju imamo veliko peska, vendar ta ni dober za beton, zato je
treba gradbene materiale voziti od drugod,« pove Fornazarič. V Gorici so varili tudi

podjetništvo > zgodbe > Ivan Fornazarič > Jaka Bolčina >

Saudi Aramco > Palfinger > Cestno podjetje Nova... > Kolektor Koling >

Emirates >
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prikolice za prevoze velikanskih skal oziroma balvanov, s katerimi so utrjevali zunanje
dele umetnih otokov v obliki palme, pa tudi specialna vozila za vojsko. »Za prevoz
balvanov smo naredili kar nekaj prikolic, je pa bil to poseben izziv, saj smo jih morali
močno utrditi, da so bile primerne za prevoz tako težkega tovora,« pravi sogovornik.

Priključna vozila za uporabo v gradbeništvu so še vedno pomemben program skupine,
vendar v zadnjem desetletju iščejo priložnosti tudi v novih programih, kot so
proizvodnja hladilnih prikolic za prevoz hrane po cesti, vozil za prevoz smeti, cistern
za prevoz tekočih goriv …

Ko ni bilo več česa prodajati, se je sam lotil proizvodnje

100 milijonov dolarjev so lani dosegli prihodki
Gorice Group s sedežem v Dubaju.
4.000 prikolic in priključnih vozil so v Gorici
Group zvarili v rekordnem letu 2015.

Fornazarič je na Bližnji vzhod prišel konec osemdesetih let kot prodajni zastopnik
novogoriških Vozil v Kuvajtu. Ko je leta 1990 Irak okupiral Kuvajt, so bila Vozila
prisiljena zapustiti trg, Fornazarič pa se je odločil, da bo ostal. Še istega leta se je iz
Kuvajta preselil v Dubaj in tam odprl svoje trgovsko podjetje Gorica Trading,
pridružila se mu je tudi žena Steva z otroki. Sprva je prodajal izdelke Vozil, ko so ta
ustavila proizvodnjo in zaprla vrata, pa je poiskal nov izziv. »Odločil sem se, da bom
tudi sam začel proizvodnjo prikolic in priključnih vozil, in tako smo se iz trgovskega
prelevili v proizvodno podjetje.«

Svojo prvo tovarno je odprl leta 1998 na industrijskem območju Jebel Alli nekaj deset
kilometrov od Dubaja, kjer je od dubajske vlade dobil zemljišče v dolgoročni najem.
»V prvih letih je bil naš največji trg Dubaj, pozneje pa smo se razširili še na druge
zalivske države. Največ posla opravimo v Združenih arabskih emiratih, Omanu,
Savdski Arabiji, Bahrajnu, Kuvajtu in Katarju, kjer imamo sicer težave zaradi
gospodarskega embarga. Izvažamo tudi v Irak in Iran, občasno nam uspe kakšen posel
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v Afriki,« pove Fornazarič. V podjetju sta zaposlena tudi njegova hči Andreja in
zet Jaka Bolčina, medtem ko se je sin vrnil v Slovenijo.

Prevzel dansko tovarno in jo preselil v Dubaj

Leta 2007 se je Fornazarič začel spogledovati s proizvodnjo hladilnih prikolic za
prevoz hrane, vendar je njegove načrte ustavila kriza. Ko je leta 2013 nemški
proizvajalec hladilnih prikolic Krone iskal kupca za svojo tovarno na Danskem, pa je
izkoristil priložnost, kupil tovarno in njeno opremo preselil v Dubaj.

»V programu hladilnih prikolic vidimo velik potencial predvsem v Savdski Arabiji,
Iranu in Iraku. To so države z veliko prebivalci, pa tudi z velikimi zalogami naravnih
bogastev, ki jih črpajo ali ne, odvisno od političnih ali varnostnih razmer. Vendar se na
tem področju srečujemo tudi z močno konkurenco rabljenih vozil iz Evrope. Po
predpisih v EU se lahko hladilne prikolice za prevoz hrane uporabljajo največ osem
let. Veliko teh vozil se po osmih letih za majhen denar proda v zalivske države, kar je
naša največja težava, upamo pa, da bodo sčasoma tudi to področje regulirali in bomo
boljše prodajali.«

Podjetje v Indiji prodal za eno rupijo

Glavnino prikolic danes varijo v treh tovarnah v Dubaju, kjer so postavili tudi nov
obrat za izdelovanje cistern iz aluminija za distribucijo tekočih goriv. »V zalivskih
državah se ta povečini prevažajo še v cisternah iz železa oziroma iz jeklene
pločevine. Aramco, največji proizvajalec tekočih goriv v Savski Arabiji, je pred tremi
leti napovedal, da bo od svojih dobaviteljev cistern zahteval zamenjavo železa za
aluminij. Za zdaj se je pobuda Aramca ustavila, upamo pa, da se bo tudi to
spremenilo.« Preostali dve podjetji skupine sta v Omanu in Katarju, prek njih povečini
oskrbujejo trge z rezervnimi deli in skrbijo za druge poprodajne storitve. Pomemben
del skupine je tudi podjetje Gotrade, ki je med drugim zastopnik avstrijskega
proizvajalca žerjavov Palfinger za Bližnji vzhod.

Medtem ko se je odločitev za posel v zalivskih državah Fornazariču obrestovala, se pri
poskusu širitve v Indijo ni izšlo. »Leta 2008 smo začeli proizvodnjo v bližini Kalkute v
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Zahodni Bengaliji, kjer je takrat vladala komunistična partija. Na koncu sem se moral
sprijazniti z izgubami in sem prodal podjetje za eno rupijo.« Pred leti se je Fornazarič
zanimal tudi za nakup novogoriškega cestnega podjetja CPG, ki ga je na koncu
kupil Kolektor Koling.

Zalivske države zaostrujejo pogoje za poslovanje

Deli regije se pogosto soočajo s politično nestabilnostjo, kar se lahko hitro pozna v
gospodarstvu. »Vajeni smo velikih gospodarskih nihanj, naša prednost pa je predvsem
širok program izdelkov, kar nam omogoča, da preživimo tudi slabša leta,« odgovarja
Fornazarič. Rekordno je bilo leto 2015. »V letih 2006, 2007 in večji del leta 2008
nismo mogli zadostiti povpraševanju trga. Zadnja leta so zelo slaba, na bolje je začelo
kazati šele lani in upamo, da se bo ta trend letos nadaljeval.«

Zadnja leta pa se spreminjajo tudi pogoji za poslovanje v Dubaju in regiji. Fornazarič
pravi, da vse več držav postavlja zahteve po zaposlovanju lokalne delovne sile, kar
otežuje delo zlasti tistim, ki iščejo delavce za delo v proizvodnji, saj zanj med lokalnim
prebivalstvom ni kaj prida interesa. »Našim delavcem, ki prihajajo povečini iz Indije,
Bangladeša, Šrilanke in Nepala, moramo zagotoviti stanovanja, vodilnim plačati
šolanje. Vse to se draži, država draži tudi delovna dovoljenja in dolgoročni zakup
zemljišč, na katerih stojijo naše tovarne.«

Za leto dni kapetan najstarejšega golfskega kluba v Dubaju

Fornazarič je tudi navdušen igralec golfa in leta 2017 je za leto dni postal kapetan
najprestižnejšega golfskega kluba v Dubaju, Emirates Golf Club, kjer igrajo Tiger
Woods, Rory Mcllroy in številni drugi slavni igralci. Kot pravi, je bila to zanimiva
izkušnja, ki pa je zahtevala veliko časa, »pri delu me je zmanjkovalo. Zdaj je dobro, ko
imam v klubu manj družbenih obveznosti in bolj sproščeno igram golf.«
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Arhitektka in učiteljica Tanja Barle med Celjem, Ljubljano in Brusljem

Načrtovalka hiš in
oblikovalka mladih

Ko sva pred kratkim sedli k pogovoru, je bila sredi številnih
obveznosti v službi in doma. Selitev na drugi konec Evrope, pa
četudi le začasna, pač ni mačji kašelj. Na Srednji šoli za grad-
beništvo in varovanje okolja Šolskega centra Celje, kjer je Tanja
Barle zaposlena kot učiteljica strokovnih predmetov, je morala
»predati posle« kolegom. Ti bodo naslednja štiri leta v času njene
odsotnosti učili namesto nje. Doma jo je čakalo pakiranje kovčk-

ov za prve tedne bivanja v Bruslju, kamor je že drugič v zadnjih
letih odšla skupaj z možem, ki dela v diplomaciji.

TATJANA CVIRN
Da jo bodo v šoli pogrešali, je mogo-

če razbrati iz besed ravnateljice Irene
Posavec, ki je zapisala, da je Tanja »ar-

hitektka v pravem pomenu in vodilna
osebnost naše šole pri ustvarjanju in-
štalacij, promocijskih materialov, scen

za naše prireditve.« Tanja priznava,
da so bili razni projekti izzivi zanjo
kot tudi za sodelavce in dijake. Brez
teh bi delo v šoli lahko hitro postalo
monotono, tega pa ne mara, zato je

hvaležna ravnateljici, daje prepoznala
njene talente in jo vedno spodbujala.

Nazaj v svojo šolo
Med pedagoški kader jo je življenj-

ska pot zanesla nenačrtovano. Po
diplomi iz arhitekture je sanjala o

drugačni karieri. »Ko si mlad,
si misliš, kaj vse boš počel.

Vps čas sem se branila po-
učevanja, čeprav

so me vabili v
šolo.« Po

nekaj
le-

tih dela v arhitekturnih birojih se je
znašla na razpotju: ustanoviti svojega
ali sprejeti vabilo šole. Zavedala se je,
da potrebuješ veliko različnih izku-
šenj za vodenje lastnega biroja in pre-
sodila je, da jih še nima dovolj. Leta
2000 se je prvič zaposlila v Šolskem

centru Celje in se tako vrnila tja, kjer

se je začela učiti gradbeništva. »Bila
sem dijakinja te šole in zadnja gene-
racija študentov na arhitekturi, ki smo

še risali z roko. Pri delu v arhitektur-
nih birojih sem se naučila risanja s

pomočjo računalniških programov.
Na šoli so takrat ravno uvajali ta na-

čin risanja in sem lahko začela učiti
dijake,« pravi sogovornica, ki je do
nedavnega poučevala več predmetov.
Bodoči gradbeni tehniki so pri stav-

barstvu spoznavali, kako je hiša sploh

sestavljena, pri predmetu Energija in
okolje pa so se ukvarjali z ekološkimi,
energetsko varčnimi gradnjami. Bar-
letova je učila tudi opisno geometrijo

in strokovne predmete v triletnih po-
klicnih programih Pečar in polagalec
keramičnih oblog.

Prvič v Bruslju
Leta 2002 je šla z možem prvič v

Bruselj in ostala šest let. Mesto do-
bro pozna, a je zdaj drugačno, pra-
vi. »Spremenilo se je žal na slabše,«

ugotavlja. »Mesto je postalo prena-
trpano z avti, ljudmi, s smetmi, več
je hrupa in kriminala. Tudi cene ne-

premičnin so bistveno višje, kot so

bile nekoč.« A gotovo bo tudi tokrat
v njem našla vrsto izzivov, kot jih je

že prvič. »Takrat sem uživala, niti

pet minut mi ni bilo dolgčas. Oseb-
nostno sem zacvetela. Učila sem se

francoščino, saj prej nisem imela te

možnosti. Tam sem našla prijatelji-

ce, ki so imele veselje
do arhitekture.
Skupaj s fo-
tografinjo
Danico
Kus sva
pripra-
vlj ali
prispevke za slovensko arhi-
tekturno revijo Hiše. Mož se

včasih pošali, da sem bila
tam bolj zaposlena kot on,«

se spominja v smehu.
Tudi pri njenem projek-

tantskem delu so se takrat
odprle novo priložnosti, saj

je dobila veliko arhitektur-
nih naročil. V tistem času je

na primer prenovila eno od
vrstnih hiš takoimenovane-

ga čebelnjaka v Celju ob
Savinji. »To je eno mo-

jih boljših del,« pravi
arhitektka, ki ji jeO
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sestra zaupala po-
membno nalogo

prenove svojega
doma. »Šlo je za

temeljito preno-
vo notranjosti,

zato je bila na-
loga odgovor-

na, a so mi
domači povsem zaupali. Uidi zato je

to moje najuspešnejše delo. Kasneje

temu ni bilo več tako. Ko ljudje pri-
dobijo gradbeno dovoljenje, glas arhi-
tekta ni več tako zaželen,« ugotavlja z
obžalovanjem. »Mogoče bi morala biti
bolj odločna pri zavzemanju za svoje

ideje, a se raje umaknem, če vidim,
da ne gre.«

Kasneje je načrtovala še kar nekaj

stanovanjskih hiš. Tovrstno praktično

delo se ji zdi pomembno. »Če pouču-
ješ strokovne stvari, moraš biti v stiku
z njimi. Gradbeništvo se hitro razvija,
moraš biti v toku dogajanja, spremljati
novosti in se ves čas izobraževati.«

Nizkoenergijska hiša Neva

Po vrnitvi iz Bruslja se je ponovno
zaposlila v šoli. Eden prvih šolskih
projektov, ki ji je še danes najljubši

in je pomenil drugačen model izo-
braževanja, je bila izdelava vzorčne
nizkoenergijske hiše, imenovane
Neva. »Zasnovala sem jo kot počitni-

ško hišo za dve osebi. Konstrukcijo

je izdelalo podjetje Lumar, stavbo

smo nato dokončali v naših delav-
nicah. Tli smo imeli pravi učni poli-

gon. Proces načrtovanja in gradnje je
bil daljši, da je bilo vanj vključenih

čim več dijakov. Bodoči gradbeni
tehniki so bili vpeti v načrtovanje,

sodelovali so dijaki vseh poklicnih
programov, od keramičarjev, suho-
motažerjev, tesarjev. Vsi so bili na

koncu veseli in ponosni na izdelek.«
Hiša, ki so jo odprli leta 2014, stoji

za stavbo Šolskega centra Celje in je

namenjena pouku manjših skupin,

za promocijske namene, vajo šolske-

ga ansambla ... »Škoda le, da je tako
skrita za šolo, da jo malo ljudi vidi,«

Ⴈ倄쀅倄䀅逄쀀Tanja Barle, ki se z veseljem

spominja tudi izdelave zanimive in
odmevne raziskovalne naloge leta
2013, ko so trije dijaki pod njenim
mentorstvom ugotavljali, kateri ar-
hitekti so zgradili Celje po vojni.
Naloga je bila uspešna tudi na repu-
bliški ravni. Dijaki so se pogovarjali
z vsemi še živečimi arhitekti in jih
povabili na dobro obiskano okroglo
mizo v muzeju novejše zgodovine.

»Pred letom so mladi študenti arhi-
tekture to nalogo spet vzeli v roke in
jo dodelali ter predstavili Celjanom
v okviru razstave Tendence, celjska
arhitektura in urbanizem 1955-1985,
ki so jo pripravili v nekdanji gostilni
Majolka, ter zanjo prejeli tudi ar-
hitekturno nagrado. »Dobro je, da
so osveščali javnost o zapravljenih
priložnostih v mestu, mislim na pre-
nove starih stavb, ki jih ob sedanji
hitrosti prenavljanja kmalu ne bo
več, kar je škoda.«

Stopnišče, paviljon,
gozd ...
Kot arhitektki in Celjanki, ki sicer že

nekaj let živi v Ljubljani, ji ni vseeno,
kakšno je mesto. »Nočem biti preveč
kritična, saj v Celju niti ne živim, a
sem Celjanka, rada imam mesto in se
mi zdi lepo. Ponudba v centru mesta
ni dobra, kar vpliva na to, da mesto
deluje brez pravega življenja. Prepro-
ste krasitve s cvetličnimi lonci po uli-
cah in mostovih se mi zdijo premalo.
Mesto rabi več izvirnih, inovativnih
posegov in ureditev, ki so v kontekstu
mesta, njegove zgodovine ali aktuali-
zirajo splošne družbene teme.«

S prostorskimi inštalacijami, ki jih
je v zadnjih letih zasnovala z dijaki in
sodelavci šole, je želela opozoriti na
nekaj takšnih kritičnih točk v mestu.

Ob 150-letnica rojstva Plečnika
so na primer dijaki pred nekdanjo
stavbo banke v Vodnikovi ulici po-
stavili inštalacijo lesenega stopnišča.
»Plečnikova stavba je zame najlepša
in najbolj znamenita stavba v mestu.
Plečnik, arhitekt svetovnega formata,
ima v Celju prekrasno delo, ki propa-

da. To se mi zdi huda katastrofa za
mesto.« Tudi Mestni park po njenem
ni dobro izrabljen. Nekoč je bila v
njem glavna promenada meščanov,
danes nima pravega življenja. Zato
je pred leti zasnovala inštalacijo, ki
spominja na čase, ko je park imel še
glasbeni paviljon in vodni bazen z
vodometom. Sledila je postavitev ur-
bane knjižne omare na Savinjskem
nabrežju ob 100-letnici Cankarjeve
smrti. Lani je zrasel še Gozd ljudi
v svetu dreves, ki so ga postavili na
Muzejskem trgu. Tako kot imajo v
gozdu svojo nalogo šibka drevesa,
odmrla debla in trhli štori, imajo
svoje poslanstvo v človeški družbi
tudi nemočni, ostareli, drugačni, je
bilo eno od sporočil inštalacije, ki je
opozarjala tudi na pomen vnašanja
zelenih površin v mesto.O
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Priznava, da je sicer težko z likov-
nim jezikom udejanjiti neko sporoči-
lo, ki bi ga vsi razumeli, a odzivi na te
postavitve so bili vedno dobri.

Biti učitelj je zelo
odgovoren poklic
Če bi sama imela to možnost, bi se

ji zdel poseben izziv dodati vsebino
ob sprehajalni poti ob Savinji, ki jo
imajo Celjani zelo radi. A to bi morali
biti narejeno zelo premišljeno, opo-
zarja. »Arhitekti morajo imeti občutek
za umestitev nekih elementov v pro-
stor. Opažam, da ni vedno tako. Tudi
ljudje to opazijo. Računam na nove
generacije arhitektov. Fakulteta se je
medtem spremenila in bolj poudar-
ja etične posege v prostor, današnji
mladi arhitekti so bolj osveščeni, le
možnost jim je treba dati, da se izka-
žejo. Mladi imajo druge vizije, vsi so
bili že v tujini, vidijo, kako tam stvari
delujejo. Mislim, da moja generacija
ni ravno pustila pravega pečata, ko
pogledam Celje,« je kritična sogovor-
nica, ki se zaveda tudi svoje vloge v
izobraževanju mladih. Tako kot ar-
hitekti s svojimi stvaritvami puščajo
trajne sledi v prostoru, tako je tudi pri
delu z mladimi, ki jih šola izobražuje

in oblikuje. »Šola ni samo učenje. Biti
učitelj je zelo odgovoren poklic, ves
čas si izpostavljen, si vzor mladim.
Nanje vpliva ne samo tisto, kar go-
voriš, pač pa še vse ostalo, od tega,
kaj delaš, kako se obnašaš, oblačiš.
Vse opazijo. Mladi so zelo občutljivi.«
Opaža, da je vsaka generacija drugač-
na. V šolo prihajajo v glavnem otro-
ci gradbenikov, ki bodo nadaljevali
družinsko tradicijo. Še vedno pa je
dinamika vpisa po njenem zelo po-
vezana z razmerami v gradbeništvu.

Tako kot vsi učitelji se je tudi ona
občasno srečala s problematičnimi
otroki. »Vedno imam v mislih to, da
gotovo obstajajo razlogi, da se nek-
do tako obnaša. Za nekatere zgodbe
otrok sem mislila, da obstajajo samo
v knjigah in sem jokala, ko sem jih
slišala. Skušala sem pomagati, koli-
kor sem lahko.« Je bila torej prilju-
bljena med dijaki? »Vsem ne moreš
biti nikoli všeč, a načeloma nisem
zelo stroga in mislim, da so me imeli
radi. Sploh v manjši skupini dijakov
smo se bolj povezali. Mnogi so se
radi vračali v šolo. Stik ohranjam
zlasti s tistimi, ki so se odločili za
študij arhitekture.«

Nove priložnosti in

prekinitev rutine

Kaj bo tokrat počela v Bruslju, še ne
ve natančno, v prvi vrsti mora urediti
svoj arhiv, česar doslej ni imela časa
početi. Verjetno bo imela več časa za
odkrivanje umetnostno-zgodovinskih
znamenitosti, saj jo z leti to področje
vse bolj zanima. Ob tem se zaveda, da
je dobro videti širši svet. »Morda samo
zato, da ugotoviš, kako lepo je pri nas.
Vem, da bom z veseljem prišla nazaj,«
priznava ob vprašanju, ali ni nikoli
želela ostati v tujini. »Tudi prijatelji
Slovenci, ki živijo v tujini, povedo, da
bodo nekoč prišli nazaj, ker je kako-
vost življenja pri nas boljša. Vrsta stva-

ri je boljših, od ohranjenega okolja, do
prehrane, socialnih pravic, človeških
stikov, do banalnih birokratskih opra-
vil. Vse je bolj naravno, spontano, a
žal smo vedno nezadovoljni,« pravi
Tanja Barle. »Ob sedanjih pripravah
na odhod in številnih pomislekih na
ponovno navajanje na novo okolje mi
je mož večkrat dejal, da moram pri
tej celotni stvari videti gozd in ne po-
sameznega drevesa. Gozd so v tem
primeru nove priložnosti, drugačno
življenje ... Predvsem pa ta selitev
prekinja rutino. Ta me zelo ubija. Ra-
čunam, da to pomeni tudi nove ideje
za prihodnje delo v šoli.«

A rutina ni vedno slaba. S sestro
sta vsak dan prišli k mami na kosilo,
malo so poklepetale in nato je Tanja
krenila proti Ljubljani skupaj s svojim
16 let starim jazbečarjem, ki je zelo
navezan nanjo in se je z njo vsak dan
vozil v Celje. Zdaj se bo moral tako
kot ona navaditi na novo bruseljsko
okolje. »Z mamo in sestro bom v
stikih, velikokrat me bodo obiskale
in tudi jaz bom prišla domov, saj ne
grem na konec sveta.«

Foto: SHERPA, GrupA

»Vožnja iz Ljubljane v Celje me
z leti vse bolj utruja. Rešitev

bi lahko bila decentralizacija
Ljubljane, da bi se malo

razpršile službe po državi.
Tudi Celje bi s tem

drugače
zaživelo.«

»Sem mestni človek, imam rada
veliko ponudbe, ki jo nudi mesto.

A v Ljubljani se žal vse bolj kažejo
težave zaradi prevelikega števila
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turistov. Tem je vse prilagojeno

in življenje za ostale je postalo
neprijetno. V Celju bi tudi radi

več turistov, a bi se lahko iz

tega primera naučili, da ima

to določene posledice.«

»V razredu mi ni nerodno reči, da nečesa ne vem.
Učitelj ni nadčlovek in vseved.«

»Arhitekti morajo ihteti občutek za umestitev nekih
elementov v prostbr. Opažam, da ni vedno tako.
Računam na nove generacije arhitektov.«

Tanja Barle pred
, .j. . . . otfMnDK

nizkoenergijsko

O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Novi tednik Celje 30.01.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

Stran: 28

Površina: 2.136 cm2 4 / 6

Novi tednik Celje 30.01.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

Kazalo

Stran: 28

Površina: 2.136 cm2

21



j ''* MW
' ijႨ儊蔀⬀

/i.

O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Novi tednik Celje 30.01.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

Stran: 28

Površina: 2.136 cm2 5 / 6

Novi tednik Celje 30.01.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

Kazalo

Stran: 28

Površina: 2.136 cm2

22



“ilisi y I— rij

' Celju niti ne PlečnikoL
banko«

"

- ; - v
' a sem Ceiisnk') Vodnikovi ulici v Celju

' 'J ' - i.

O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Novi tednik Celje 30.01.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

Stran: 28

Površina: 2.136 cm2 6 / 6

Novi tednik Celje 30.01.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

Kazalo

Stran: 28

Površina: 2.136 cm2

23



O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Cesta Britof–Hotemaže je letos spet v državnem proračunu. / Foto: Tina Dokl

Na cesto čakajo desetletja

Država letos za gradnjo in obnovo državnih cest namenja 207 milijonov evrov. Med
desetimi načrtovanimi naložbami je tudi novogradnja cestnega odseka Britof–Hotemaže.

Kranj – Za letos je načrtovana gradnja nove cestne povezave na regionalno cesto Kranj–Preddvor. Za odsek
Britof–Hotemaže je namenjenih 5,3 milijona evrov, začetek gradnje pa je predviden po pridobitvi gradbenega
dovoljenja. Kot pravijo na Direkciji RS za infrastrukturo, bo naložbo v celoti pokrila država, brez finančnih
obveznosti občine.

V občini Šenčur, kjer poteka trasa omenjene ceste, nanjo pa so vezani tudi občani sosednjih občin Kranj,
Preddvor in Cerklje, so na začetek gradnje računali že v minulem letu, ko je država v proračunu rezervirala
denar za gradnjo. Vendar je upravna enota zavrnila gradbeno dovoljenje zaradi zemljiških zapletov. Kot je
lansko pomlad povedal župan Občine Šenčur Ciril Kozjek, so zaplet z lastnikom zemljišča, po katerem naj bi
potekala servisna pot, uspešno razrešili, vendar je bilo gradbeno dovoljenje zavrnjeno in treba je bilo vložiti
zahtevo za novega, tokrat že po novi gradbeni zakonodaji, po kateri naj bi bila potrebna tudi presoja vplivov na
okolje. Na problem so lani opozarjali tudi občinski svetniki v Šenčurju, saj skupaj z občani pričakujejo, da se

Besedilo: Danica Zavrl Žlebir 
Kategorija: Kranj / četrtek, 30. januar 2020 / 22:37  
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končno razplete zgodba, stara štirideset let. Že pred desetletji naj bi namreč začeli načrtovati cestno povezavo
Kranj–Preddvor, pa so jo s kranjske strani zgradili le do Britofa, s preddvorske pa do Hotemaž, vmes pa je vsa
desetletja ostala praznina.

Kdaj torej država načrtuje gradnjo? Na državni direkciji odgovarjajo: »Na Agencijo RS za okolje (ARSO) je bila
dne 8. julija 2019 poslana vloga za izvedbo predhodnega postopka, v okviru katerega bo ARSO odločil, ali je za
nameravani poseg treba izvesti presojo vplivov na okolje in pridobiti okoljevarstveno soglasje ali ne. V kolikor
bo ARSO s sklepom odločil, da za nameravani poseg presoja vplivov na okolje in s tem pridobitev
okoljevarstvenega soglasja nista potrebna, bo investitor lahko takoj po izdaji sklepa s strani ARSO podal vlogo
za pridobitev gradbenega dovoljenja. V nasprotnem primeru bo treba izdelati poročilo o vplivih na okolje in na
podlagi le-tega pridobiti okoljevarstveno soglasje. Okoljevarstveno soglasje se skladno z gradbenim zakonom
pridobi skupaj z gradbenim dovoljenjem. Začetek gradnje bo možen po pridobitvi pravnomočnega gradbenega
dovoljenja.«

O obetu države, da je denar za gradnjo zagotovljen, graditi pa naj bi začeli po pridobitvi gradbenega dovoljenja,
smo tudi zdaj povprašali župana Cirila Kozjeka. »Tudi mi čakamo na gradbeno dovoljenje in na to, ali bo za
pridobitev tega potrebna tudi presoja vplivov na okolje. Zadeva je še v postopku in v naši občini težko čakamo,
da se slednjič razreši. Težko pa verjamem, da bi se gradnja začela že letos,« je dejal Kozjek. Država dela po
zakonu, v občini so skušali postopke olajšati s posredovanjem v zemljiških zadevah, več vpliva na razplet te
več desetletij trajajoče zadeve nimajo. Zavedajo se tudi, da je po gradbenem dovoljenju treba z razpisom iskati
še izvajalca, kar lahko znova za dlje časa zamakne začetek gradnje.
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Kaj odstop Šarca

pomeni za vaš žep

in kaj bo ostalo v
predalih

ZBRALA IN
UREDILA:

SABINA

PETROV

»S 13 poslanci in s to koalicijo
pričakovanj ljudi ta hip ne morem

izpolniti, lahko pa jih izpolnim

po volitvah.« Tako je odločitev

o svojem odstopu v ponedeljek

pojasnil predsednik vlade Mar-

jan Šarec in hkrati pozval k čim-

prejšnjim predčasnim volitvam.

Odstop Šarca, ki je klonil pod

bremenom vodenja manjšinske

vlade, je sledil odstopu finanč-

nega ministra Andreja Berton-

clja tik pred tem. Bertoncelj se je

za ta korak odločil iz strokovnih

razlogov oziroma načrtovane

odprave dopolnilnega zdravstve-

nega zavarovanja, kar bi zahte-
valo proračunsko varovalko za

kritje morebitnega primanjkljaja

ZZZS, ki v državnem zboru sicer
ni dobila zelene luči. Po besedah
Šarca nesoglasje med ministrom

za zdravje Alešem Šabedrom in
ministrom za finance Berton-

cljem glede zakonskega predloga,

s katerim bi odpravili dopolnilno
zdravstveno zavarovanje, ni vpli-

valo na njegovo odločitev o odsto-

pu, temveč je o njem razmišljal že

pred nesoglasji med ministroma

iz kvote LMŠ.

Kakšne spremembe

je snovala odhajajoča
Šarčeva vlada

Katere za posel in naše žepe

najpomembnejše napovedane

spremembe bodo zaradi odstopa
vlade ostale v predalih oziroma
poslanci o njih več ne bodo gla-

sovali?

TRG DELA: Do spomladi so

želeli sprejeti spremembe zako-

na, ki ureja področje evidenti-

ranja delovnega časa, s čimer bi

uvedli obvezno podrobno evi-
dentiranje prihoda in odhoda

delavca, prav tako pa je obstajala
možnost, da bi evidenco o delov-

nem času vodili tudi za osebe,

ki delo opravljajo na drugih
pravnih podlagah (študentsko

delo, avtorske in podjemne
pogodbe ...). Do spomladi naj bi

pripravili tudi konkretne ukrepe

proti prekarnosti na trgu dela,

kar je bila ena izmed zavez v

koalicijski pogodbi. Med drugim

to pomeni spremembo zakono-

daje, ki ureja zavarovalne pod-

lage, s ciljem »vsako delo šteje«

oziroma plačevanje prispevkov
za vsako delo oziroma zaslužek.

ZDRAVSTVENA REFOR
MA IN DOLGOTRAJNA

OSKRBA: Velike obljube Šarca,

nj egove stranke in vlade za zdrav-

stvu in dolgotrajno oskrbo, kar je

bila njihova prednostna naloga,

so ostale le obljube. Predloga

zakonov o zdravstvenem varstvu
in zavarovanju ter o dolgotrajni
oskrbi, ki sta bila spisana in veči-

noma usklajena že včasu prejšnje

vlade, bi lahko Šarčeva vlada s

popravki vložila že na začetku

mandata. Pa ju ni, ampak so meč-

kali tako dolgo, da so začeli sob-

rati poslanci - najprej Levice, pa
LMŠ in SD.

STANOVANJSKA IN
GRADBENA ZAKONODAJA:

Državnih poroštev za stanovanja

za zdaj ne bo. Oziroma predlaga-

nega zakona o poroštvih za pre-

karno zaposlene in mlade druži-

ne, ki so ga banke sicer že ozna-

čile za populizem, ki ne rešuje

ničesar. Po predlogu bi država

jamčila za stanovanjska posojila

tistim, ki za banke veljajo za bolj

tvegano kategorijo (ki denimo

nimajo redne zaposlitve). A kaj,

ko zakon ne bi sprostil pogojev za

posojilno sposobnost, ki jih je s

sklepom novembra lani zaostrila

Banka Slovenije. Torej posojil ne

bi bilo nič več, kot jih je zdaj.
Ker bo predlog stanovanjskega

zakona za zdaj obtičal na mini-

strstvu za okolje in prostor, spre-
memb ne bo niti pri najemniškem

trgu in opravljanju dejavnosti v

stanovanjih. Predlog predvideva:

neprofitne najemnine bodo stro-

škovne, tržne najemnine bodo

lahko omejene, upravičenost do

subvencioniranega bivanja bo

država pregledovala vsako leto,
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stanovanjski skladi se bodo lahko
bolj zadolževali, upravnik večstano-
vanjskih stavb bo lahko podpisal le
pogodbo za določen čas.

Ustavil se bo tudi postopek spre-

jemanja dolgo pričakovanih spre-
memb gradbene zakonodaje, ki bi

jasneje določale obveznosti notar-

jev pri sklepanju nepremičninskih

poslov. Ti bodo tako še vedno zahte-

vali kupdokumentaeijepri kupopro-
dajnih in najemnih pogodbah.

RAZPUSTITEV DUTB: Konec

Sarčeve vlade prinaša odlog ideje o

podaljšanju življenjske dobe Druž-
be za upravljanje terjatev bank

(DUTB), ki mora v skladu z zako-

nom do konea leta 2022 zapreti

vrata. A tik pred novim letom je vrh
slabe banke izvršni direktor Matej

Pirc in neizvršni direktor Tomaž
Besek začel lobirati za podaljšanje
življenjske dobe slabe banke. DUTB

bi po njuni ideji gradila najemna sta-

novanja in domove za starejše, za kar

pa bi seveda potrebovali več časa.
Ideji so bili najbolj naklonjeni prav

v Sarčevi LMS, v drugih političnih

strankah pa pretiranega navdušenja
ni bilo.

U PRAVL.JANJE DRŽAVN E
GA PREMOŽEN JA: Padec vlade

pomeni tudi konec političnih kupč-

kanj o tem, komu v koaliciji »pripa-

da« katero podjetje, kdo od »naših«
bo sedel na čelu katerega. Letošnja

sezona političnega kadrovanja seje

pred nedavnim začela s Petrolom, za

tega ne gre dvomiti, da bo tudi kon-
čano še v zdajšnji sestavi.

Prav tako bo verjetno odmaknjen
nastanek državnega turističnega

holdinga to je sicer projekt gospo-
darskega ministra Zdravka Počival-

ška. ki sicer pravi, da se mu ne mudi

z novimi volitvami.

ČRPANJE SREDSTEV EU: S
črpanjem sredstev EU se mudi, v

perspektivi 2014 2020 smo pobrali

komaj tretjino razpoložljivega, soča-

sno potekajo pogajanja o tem, koliko
denarja bomo imeli v obdobju 2021
2027, kar je stvar celotne vlade, ne

samo službe vlade za razvoj in evrop-
ske > k< > hez ij sko pol i t i ko ( S VRK ) , k i j e

pred dobrim mesecem dobila mini-
strico, Angeliko Mlinar, že tretjo v

vladi Marjana Šarca, in ki bedi nad

črpanjem treh milijard evrov evrop-
skih kohezijskih sredstev.

DAVEK NA MOTORNA VOZI

LA: V predalu ostaja tudi predlog

davka na motorna vozila, po katerem

bi po novem davek obračunali glede

na izpuste in moč motorja, ne več na

ceno avtomobila. Redukcija Financ

POSLEDICE IZ VUHANA

Kitajski virus seka
tudi slovenski posel

Koronavirus iz mesta Vuhan v celin-
ski provinci Kitajske Ilubej. zaradi

katerega je tam umrlo že več kot sto
ljudi, več tisoč pa je okuženih, se je

razširil tudi v Evropo. Gre sicer za

osamljene primere, a se zdravstve-

na kriza nekaterim pozna tudi že pri

poslu.

Koronavirus je po poročanju Blo-
omberga s svetovnih borz od 20.
januarja odnesel 1.500 milijard

dolarjev (L. ■‘6,2 milijard evrov). Pri-
čakovano so virus najbolj občutile

azijske borze, evropske so imele še

najmanj škode. Negativne posle-

dice bi lahko prinesel tudi globalni

dobavni verigi v avtoindustriji, je

opozoril Volkmar Denner, pn i člo-
vek Boscha, največjega dobavitelja
avtomobilski industriji. Nekateri iz
avtomobilske industrije so že ukre-

pali. Tovota je ustavila delo v svojih

kitajskih tovarnah vsaj do ‘J. febru-

arja. Tudi Apple je napovedal, da se

tovarne pred 10. februarjem ne bodo

odprle, Novartis je svoje zaposle-

ne na Kitajskem pozval, da do 10.
februarja delajo od doma, podob-

no so svoje zaposlene pozvali tudi

v Tcnceniu. \olkswagnu in drugih
podjetjih.

Domel iz Železnikov ima na

Kitajskem podružnico, ki se ukvar-

ja s proizvodnjo elektromotorjev in
je od žarišča izbruha novega virusa

oddaljena 74,2 kilometrov, a je zara-

di praznikov ob kitajskem novem

letu trenutno zaprta. Proizvodnjo

so nameravali spet zagnati takoj

po praznikih, a bo podjetje zaradi

Virus iz mesta Vuhan vpliva na posel, valute in potovanja.
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izbruha virusa verjetno zapr-

to tudi po koncu praznikov, je

poročal Siol. Novomeška Krka,

ki ima tovarno, katere večinska

lastnica je, v Nigboju, od Vuka-

na oddaljenem okoli 700 kilo-

metrov, pravi, da za zdaj doga-
janje na poslovanje ne vpliva, so

pa ustavili poslovna potovanja

na Kitajsko. Tako so storili tudi

v Gorenju, ki sodi pod kitajsko

korporacijo Hisense. T. S., S.

M., Na. /v.
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VEČNAMENSKI DOM ŠKOCJAN

Nov dom potrebujejo, a kakšnega?
Burna razprava ob odločanju o novem večnamenskem domu sredi Škocjana - Dileme zlasti glede ravne strehe ter visoke
cene objekta, 5,4 milijona evrov, in vzdrževanja - Kaj pa druge investicije? - Občina bo pridobila realne cene na trgu

ŠKOCJAN - Škocjanski svetniki so bili
prejšnji teden pred težko odločitvijo,
verjetno najtežjo v tem mandatu. Če-

prav so si enotni, da kraj in občinsko
središče potrebuje nov večnamenski
dom, če želijo, da ostane »živ« in se
razvija, imajo kup pomislekov in di-
lem glede načrtovanega projekta.

Po dolgi in burni razpravi so sprejeli
spremenjen sklep od predlaganega, da
ne nasprotujejo gradnji objekta, obe-
nem pa dodali, da mora občinska upra-
va narediti poizvedbo na trgu ter prido-
biti realne cene izvajalcev doma. Takrat
se bodo svetniki s tem vprašanjem in
usodo večnamenskega doma spoprijeli
še enkrat in tudi odločali.
A glasovanje za večnamenski dom, za

katerega je občina lani avgusta že prido-
bila gradbeno dovoljenje in bi z izvedbo
lahko pričela spomladi prihodnje leto,

zaključek pa je predviden decembra

2022, je šlo za las. Od desetih prisotnih
svetnikov jih je pet dvignilo zeleni kar-
ton (Martina Kralj, Jože Zorko, Martina
Božič, Franci Matko in Milan Markelc),
štirje rdečega (Alojz Hočevar, Slavko
Pungeršič, Robert Janežič in Klemen
Mlakar), Matej Krnc pa se je vzdržal.
Nov večnamenski dom, ki so ga svetniki
izbrali že v prejšnjem mandatu med tre-

mi različicami ureditve objekta in oko-
lice v okviru že sprejetega Občinskega
prostorskega načrta jedra Škocjana, bo
umeščen med osnovno šolo in vrtcem

na zgornji strani ter razpršeno gradnjo
manjših objektov v dolini (občinska

stavba in Metelkov dom). Bo delno vko-

pan objekt.
Po idejnem projektu, ki so ga izdelali v
Biro arhitekti v Kamniku, bodo v več-
namenski dom preselili krajevno knji-
žnico (iz Metelkovega doma), glavne
pridobitve pa bodo še: večja dvorana

z 267 sedeži, mestna kavarna, manjša
dvorana za predstavitve knjig in dru-

ge dogodke, servisni prostori, kot so

prostori za nastopajoče, sanitarije, pa
fitness, nekaj bo pisarn za tržne name-

ne. Pomemben del objekta je avla, pa
streha, ki bo ravna in delno dakovana,
delno pa zazelenela, z nje bo lep razgled

po okolici. Tudi stopnišče ob strani se bo
čez leto lahko uporabljalo kot prostor za

druženje in prireditve. Pred dvorano je

predvidena zelena bariera in nato plato,
spredaj parkirišče s 67 mesti. V objektu,
ki je predviden kot dvoetažna masivna
zgradba, bosta dve dvigali, predvidena

je tudi ureditev klančinske poti za inva-
lide.

SKRBI RAVNA STREHA
Svetniki so imeli kup vprašanj in dilem.
Mnoge je zanimalo predvsem odvo-
dnjavanje, saj je pri ravni strehi in veli-
kem stopnišču ta nevarnost velika. Ar-
hitekti iz skupine, ki je izrisala projekt za

gradnjo, z vso opremo v dvorani, so za-

gotovili, da je kup varovalk, ki bi to pre-
prečile in da gre za preverjene sisteme,

da imajo varnostne prelive in da bi ob
nabiranju vode lahko hitro in natančno

- na deset centimetrov - ugotovili kraj
poškodbe.

Kot je pojasnila direktorica občinske

uprave Petra Pozderec, so zaradi ne-

varnosti zamakanja objekt na predlog
stroke umaknili od pilotne stene in gre
za dvojno varovanje, župan Jože Kapler

pa je pripomnil, da so delali tudi vrtine
in ni bilo ugotovljenih nevarnosti. »Za
vkopan objekt pa smo se odločili, da do-
bro izkoristimo prostor in da ne zakri-
jemo nobene vedute v Škocjanu, kot so

storili marsikje v naši okolici,« je dejal.
Matej Krnc je kljub temu menil, da ob-
stajata le dva tipa ravnih streh: tiste, ki
puščajo, in tiste, ki še bodo. Podobno je
menil tudi Klemen Mlakar, ki ga med
drugim moti ravna streha tudi zaradi vi-
deza. »Objekt v taki obliki bo v Škocjanu

izstopal, tu imamo dvokapne strehe,« je
dejal, a stroka mu je odgovorila ravno

obratno - vkopan objekt pretežno v lesu
bo manj vpadljiv, pa še prostor je bolj iz-
koriščen. Pravzaprav za veliko klasično
stavbo tu sploh ni prostora, je bilo slišati.
Martina Kralj je opozarjala na nevar-

nost ledu na stopnicah, a dobila je zago-
tovila, da bodo narejene iz odpornih in
nedrsnih materialov ter čiščene kot jav-

ne površine, ob sneženju pa se bo čistila
le nujna pot. Župan je ob tem poudaril,

da stopnice dajejo kvaliteto prostoru, da
bo šlo za naravni amfiteater.

DRAG OBJEKT
Kamen spotike so predstavljali pred-

vsem stroški gradnje in opremljanja
večnamenskega doma v Škocjanu ter

kasnejše vzdrževanje. Kot je na seji
povedal Blaž Malenšek iz Esprita, je

projekt ocenjen na skoraj 5,4 milijona
evrov, kar je na primer celo več kot lan-
ski realni proračun občine.
Pri naložbi bi občina 360 tisoč evrov

lahko pridobila z Eko sklada, saj gre za
skoraj ničenergijski objekt, za dva mili-
jona bi se morala zadolžiti pri poslovni

banki, in sicer za obdobje 15 let (okrog
450 tisoč bi bilo obresti), preostalo bi

prispevala iz občinskega proračuna.
»Drugih virov v tem trenutku ni, čeprav

kulturno ministrstvo že nekaj let oblju-
blja razpise,« je dejal Malenšek in jasno
povedal, da ne gre za nobene iluzije in
bo treba za vzdrževanje in tudi za vsaj

enega zaposlenega zagotavljati redna
sredstva iz občinskega proračuna, kot
se dogaja tudi drugje. Seveda pa bo ta

znesek manjši, če se bo v domu veliko
dogajalo, če bo dobro zaseden, je dejal.

Pri tem je Martina Kralj menila, da bi

prav prišlo več pisarn za oddajanje, saj

najemnina pomeni prihodek.

Slavko Pungeršič se je spraševal, ali je

potreben tako drag objekt v taki obliki.
Menil je, da so svetniki to pomembno

temo imeli premalokrat na dnevnem
redu, »zdaj pa smo postavljeni pred zid
in osebno ne morem prevzeti odgovor-
nosti, čeprav nisem proti gradnji doma.
Bi lahko o tem povprašali krajane?« je

spraševal.
Na to, da je drugih potreb v občini še
veliko, pa je vprašanje, kdaj bodo prišle

na vrsto, sta opozarjala Robert Janežič
in Klemen Mlakar. Slednji je omenil
pomanjkanje stanovanj, športnih objek-

tov, ki niso na šolskih površinah, itd. »Ta
kulturni dom je stroškovno prevelik, po
drugi strani pa premajhen za vse potreb-

ne dejavnosti v kraju,« je menil.
Župan Kapler je ne glede na vse pouda-
ril, da si škocjanski prostor zasluži tak
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sodoben objekt, ki ga bodo zgradili za

prihodnje rodove za prihodnjih petde-
set let, »in če mi za to v dani situaciji ne

bomo poskrbeli, ne vem, kdo bo. Včasih
je treba biti tudi pogumen, da se kaj do-
seže. To ne bo dom Jožeta Kaplerja, am-

pak Škocjana in prihodnjih generacij!«
Omenil je, da gre od 5,4-milijonskega

zneska odšteti milijon evrov zaradi
DDV, sedanje razmere na trgu pa tudi
kažejo tudi nižanje cen v gradbeništvu,

tako da bi objekt lahko naredili za bi-
stveno nižjo ceno, morda za okrog štiri
milijone evrov. Vsekakor bodo številke
skušali optimizirati, a ne na račun kako-

vosti.

Direktorica Pozderčeva je dejala, da
bodo o financah še odločali, saj bodo za-

deve preverili na trgu, več pa bo znanega
tudi ob sprejemanju zaključnega računa
za preteklo leto in ob sprejemanju reba-
lansa za 2020.
Besedilo in fotografije: L. Markelj

g
Ⴈ倀

Ⴈ倀 JJ®

-.s' Ⴈ倀ꀀ!

Glasovanje o novem večnamenskem domu v Škocjanu - leva stran proti, desna za

Ekipa inženirjev, ki je poskrbela za bogato predstavitev projekta.
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Takole naj bi bil videti nov dom v Škocjanu.
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Poročilo o državnih pomočeh 2016-2018

Pomurju 20 milijonov evrov
Po podatkih ministrstva za finance so se državne pomoči v letu

2018 povečale - Izplačanih je bilo za 481 milijonov evrov pomoči
Ministrstvo za finance je pred kratkim

objavilo 20. poročilo o državnih pomo-
čeh, izplačanih v letih od 2016 do 2018.

To razkriva, da so se državne pomoči v
letu 2018 povečale tako v absolutnem

znesku kot v deležu bruto domačega
proizvoda (BDP). Izplačanih je bilo za
481,64 milijona evrov pomoči (12,7 od-

stotka več kot leta 2017), kar je dober

odstotek BDP. Pomurska regija je pre-

jela 20,34 milijona evrov (4,5 odstotka),

kar znaša 167 evrov na delovno aktiv-

nega prebivalca. Največ pomoči v letu

2018 so prejela podjetja v osrednjeslo-
venski regiji, izplačanih jim je bilo 170,16
milijona evrov ali 35,3 odstotka vseh dr-

žavnih pomoči, vse druge regije so dobi-

le bistveno manj. Manj pomoči kot Po-

murje so v absolutnih zneskih prejele

goriška, koroška, posavska, obalno-kra-

ška in notranjsko-kraška regija.

Poročilo zajema tudi poglavja o
podeljenih pomočeh po kategorijah,

med drugim tudi o regionalnih pomo-
čeh, ki se podeljujejo za razvoj manj

razvitih območij. V letu 2018 je bilo

za tako imenovane regionalne po-
moči izplačanih skupaj 31 milijonov

evrov ali skoraj 10 milijonov več kot

leto prej. Regionalno pomoč je preje-

lo 435 podjetij (51 več kot leta 2017).

Pet največjih prejemnikov, ki so v letu

2018 prejeli vsaj milijon evrov držav-

nih pomoči, je skupaj prejelo 70 od-

stotkov vseh izplačanih regionalnih

pomoči. Trije od teh so dobili pomoč

za tujo neposredno investicijo, in si-

cer Magna Steyer 9,61 milijona evrov

v letu 2018 (skupaj v treh letih 12,61
milijona evrov), Revoz 4,45 milijona

evrov (skupaj 11, 38), Yaskawa Europe

Robotics 2,14 milijona evrov (skupaj
2,83). Podjetje Gorenje gospodinjski

aparati je prejelo pomoč Slovenske

izvozne in razvojne banke (SID) za
tehnološkorazvojne projekte v obli-

ki ugodnega posojila v višini 15 mili-

jonov evrov, pomoč temu podjetju pa

je znašala 4,2 milijona evrov. Podjetje

Kovis - livarna je prejelo subvencijo

po regionalni shemi za naložbe v vi-

šini 1,25 milijona evrov, prav tako pod-

jetje Ocean Orchids v višini 1,25 mili-

jona evrov, vendar zadnja pomoč ni

zajeta v 20. poročilu in bo upoštevana

pri pripravi novega poročila. Poročilo

temelji na podatkih, ki sojih sporočili
dajalci državne pomoči, torej ministr-

stva, občine, javne agencije, skladi in

drugi javni organi, njegov namen pa

je zagotavljanje preglednosti in tran-

sparentnosti ter nadzora nad držav-

nimi pomočmi. Kot vemo, so državne

pomoči zaradi vpliva na konkurenco

in trgovino po pravilih Evropske uni-

je prepovedane in se lahko dodeljuje-
jo izjemoma.

Majda Horvat

Panvita Ekoteh je denar dobila v sklopu državnih pomoči za varstvo okolja in

varčevanja z energijo, foto nataša juhnov
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Prejemniki pomoči v Pomurju

Leto 2016 Leto 2017 Leto 2018 Skupaj

PANVITA EKOTEH, proizvodnja energije

in ctnritva h n n
3.671.413,87 3.605.183,02 3.469.284,79 10.745.881,68

in storitve, d. o. o.

ARC0NT IP, proizvodnja oken in podjetje za

usposabljanje in zaposlovanje invalidov, d. o. o.
L175

'
018

'
23 877.545,92 1.210.469,68 3.263.033,83

PLINPROM, proizvodnja elektrike, d. o. o. 1.275.075,56 801.791,27 659.795,51 2.736.662,34

ELEKTROMATERIALL IPO, družba za proizvodnjo

elektroinstalacijskega materiala, usposabljanje 494.167,89 565.619,52 629.289,04 1.689.076,45

in zaposlovanje invalidov, d. o. o.

ELRAD INTERNATIONAL, razvoj in proizvodnja

elektronskih naprav, d. o. o.
843 170 -25 195 '940

’
36 228

'
555

’
14 1-267-665,75

M0BITEX, proizvodnja in storitve, d. o. o. 16.669,58 797.590,58 270.283,98 1.084.544,14

MEDICOP - specialna oprema, d. o. o. 28.200,00 941.559,61 969.759,61

KOMUNALA, javno podjetje, d. o. o. 190.185,26 360.242,38 377.374,14 927.801,78

XAL SVETILA, proizvodnja, d. o. o. 12.704,69 871.598,12 25.262,69 909.565,50

SEGRAP, rudarstvo, proizvodnja

in gradbeništvo, d. o. o.
37

'
696

’
01 770

'
669

'
05 33049

’
74 841.414,80

POMGRAD, gradbeno podjetje, d. d. 387.482,38 39.274,91 362.259,98 789.017,27

ARUM, proizvodnja oblačil, d. o. o. 300.648,09 331.957,54 105.024,35 737.629,98

FINGAL, podjetje za trgovino

in servis strojev, d. o. o.
216 541

’
88 260 081 - 14 233 916

'02 710.539,04

ZAVOD DETEL MURSKA SOBOTA,

zavod za usposabljanje in zaposlovanje 202.110,12 231.632,03 265.829,69 699.571,84
težje zaposljivih invalidov

GMT, podjetje za gradbeništvo,

marketing in trgovino, d. o. o.
181 ' 597

’
95 231 032 - 57 279 918 - 79 692.549,31

BIOPLIN KNAUS, proizvodnja in distribucija
energije, Dejan Knaus, s. p.

255
'
439

’
14 160 - 417 -°° 253 301

'
93 66915807

MURALES, tovarna masivnega

pohištva, d. d. Ljutomer
150 - 975

’
94 145

'
380

’
29 280 - 736

'
02 57709225

POMELAJ, zadruga za razvoj podeželja, z. o. o. 142.126,33 216.544,57 191.054,63 5 49.725,53
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Cesta Britof–Hotemaže je letos spet v državnem proračunu. / Foto: Tina Dokl

Na cesto čakajo desetletja

Država letos za gradnjo in obnovo državnih cest namenja 207 milijonov evrov. Med
desetimi načrtovanimi naložbami je tudi novogradnja cestnega odseka Britof–Hotemaže.

Kranj – Za letos je načrtovana gradnja nove cestne povezave na regionalno cesto Kranj–Preddvor. Za odsek
Britof–Hotemaže je namenjenih 5,3 milijona evrov, začetek gradnje pa je predviden po pridobitvi gradbenega
dovoljenja. Kot pravijo na Direkciji RS za infrastrukturo, bo naložbo v celoti pokrila država, brez finančnih
obveznosti občine.

V občini Šenčur, kjer poteka trasa omenjene ceste, nanjo pa so vezani tudi občani sosednjih občin Kranj,
Preddvor in Cerklje, so na začetek gradnje računali že v minulem letu, ko je država v proračunu rezervirala
denar za gradnjo. Vendar je upravna enota zavrnila gradbeno dovoljenje zaradi zemljiških zapletov. Kot je
lansko pomlad povedal župan Občine Šenčur Ciril Kozjek, so zaplet z lastnikom zemljišča, po katerem naj bi
potekala servisna pot, uspešno razrešili, vendar je bilo gradbeno dovoljenje zavrnjeno in treba je bilo vložiti
zahtevo za novega, tokrat že po novi gradbeni zakonodaji, po kateri naj bi bila potrebna tudi presoja vplivov na
okolje. Na problem so lani opozarjali tudi občinski svetniki v Šenčurju, saj skupaj z občani pričakujejo, da se

Besedilo: Danica Zavrl Žlebir 
Kategorija: Gorenjska / četrtek, 30. januar 2020 / 22:37  
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končno razplete zgodba, stara štirideset let. Že pred desetletji naj bi namreč začeli načrtovati cestno povezavo
Kranj–Preddvor, pa so jo s kranjske strani zgradili le do Britofa, s preddvorske pa do Hotemaž, vmes pa je vsa
desetletja ostala praznina.

Kdaj torej država načrtuje gradnjo? Na državni direkciji odgovarjajo: »Na Agencijo RS za okolje (ARSO) je bila
dne 8. julija 2019 poslana vloga za izvedbo predhodnega postopka, v okviru katerega bo ARSO odločil, ali je za
nameravani poseg treba izvesti presojo vplivov na okolje in pridobiti okoljevarstveno soglasje ali ne. V kolikor
bo ARSO s sklepom odločil, da za nameravani poseg presoja vplivov na okolje in s tem pridobitev
okoljevarstvenega soglasja nista potrebna, bo investitor lahko takoj po izdaji sklepa s strani ARSO podal vlogo
za pridobitev gradbenega dovoljenja. V nasprotnem primeru bo treba izdelati poročilo o vplivih na okolje in na
podlagi le-tega pridobiti okoljevarstveno soglasje. Okoljevarstveno soglasje se skladno z gradbenim zakonom
pridobi skupaj z gradbenim dovoljenjem. Začetek gradnje bo možen po pridobitvi pravnomočnega gradbenega
dovoljenja.«

O obetu države, da je denar za gradnjo zagotovljen, graditi pa naj bi začeli po pridobitvi gradbenega dovoljenja,
smo tudi zdaj povprašali župana Cirila Kozjeka. »Tudi mi čakamo na gradbeno dovoljenje in na to, ali bo za
pridobitev tega potrebna tudi presoja vplivov na okolje. Zadeva je še v postopku in v naši občini težko čakamo,
da se slednjič razreši. Težko pa verjamem, da bi se gradnja začela že letos,« je dejal Kozjek. Država dela po
zakonu, v občini so skušali postopke olajšati s posredovanjem v zemljiških zadevah, več vpliva na razplet te
več desetletij trajajoče zadeve nimajo. Zavedajo se tudi, da je po gradbenem dovoljenju treba z razpisom iskati
še izvajalca, kar lahko znova za dlje časa zamakne začetek gradnje.
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Cesta Britof–Hotemaže je letos spet v državnem proračunu. / Foto: Tina Dokl

Na cesto čakajo desetletja

Država letos za gradnjo in obnovo državnih cest namenja 207 milijonov evrov. Med
desetimi načrtovanimi naložbami je tudi novogradnja cestnega odseka Britof–Hotemaže.

Kranj – Za letos je načrtovana gradnja nove cestne povezave na regionalno cesto Kranj–Preddvor. Za odsek
Britof–Hotemaže je namenjenih 5,3 milijona evrov, začetek gradnje pa je predviden po pridobitvi gradbenega
dovoljenja. Kot pravijo na Direkciji RS za infrastrukturo, bo naložbo v celoti pokrila država, brez finančnih
obveznosti občine.

V občini Šenčur, kjer poteka trasa omenjene ceste, nanjo pa so vezani tudi občani sosednjih občin Kranj,
Preddvor in Cerklje, so na začetek gradnje računali že v minulem letu, ko je država v proračunu rezervirala
denar za gradnjo. Vendar je upravna enota zavrnila gradbeno dovoljenje zaradi zemljiških zapletov. Kot je
lansko pomlad povedal župan Občine Šenčur Ciril Kozjek, so zaplet z lastnikom zemljišča, po katerem naj bi
potekala servisna pot, uspešno razrešili, vendar je bilo gradbeno dovoljenje zavrnjeno in treba je bilo vložiti
zahtevo za novega, tokrat že po novi gradbeni zakonodaji, po kateri naj bi bila potrebna tudi presoja vplivov na
okolje. Na problem so lani opozarjali tudi občinski svetniki v Šenčurju, saj skupaj z občani pričakujejo, da se
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končno razplete zgodba, stara štirideset let. Že pred desetletji naj bi namreč začeli načrtovati cestno povezavo
Kranj–Preddvor, pa so jo s kranjske strani zgradili le do Britofa, s preddvorske pa do Hotemaž, vmes pa je vsa
desetletja ostala praznina.

Kdaj torej država načrtuje gradnjo? Na državni direkciji odgovarjajo: »Na Agencijo RS za okolje (ARSO) je bila
dne 8. julija 2019 poslana vloga za izvedbo predhodnega postopka, v okviru katerega bo ARSO odločil, ali je za
nameravani poseg treba izvesti presojo vplivov na okolje in pridobiti okoljevarstveno soglasje ali ne. V kolikor
bo ARSO s sklepom odločil, da za nameravani poseg presoja vplivov na okolje in s tem pridobitev
okoljevarstvenega soglasja nista potrebna, bo investitor lahko takoj po izdaji sklepa s strani ARSO podal vlogo
za pridobitev gradbenega dovoljenja. V nasprotnem primeru bo treba izdelati poročilo o vplivih na okolje in na
podlagi le-tega pridobiti okoljevarstveno soglasje. Okoljevarstveno soglasje se skladno z gradbenim zakonom
pridobi skupaj z gradbenim dovoljenjem. Začetek gradnje bo možen po pridobitvi pravnomočnega gradbenega
dovoljenja.«

O obetu države, da je denar za gradnjo zagotovljen, graditi pa naj bi začeli po pridobitvi gradbenega dovoljenja,
smo tudi zdaj povprašali župana Cirila Kozjeka. »Tudi mi čakamo na gradbeno dovoljenje in na to, ali bo za
pridobitev tega potrebna tudi presoja vplivov na okolje. Zadeva je še v postopku in v naši občini težko čakamo,
da se slednjič razreši. Težko pa verjamem, da bi se gradnja začela že letos,« je dejal Kozjek. Država dela po
zakonu, v občini so skušali postopke olajšati s posredovanjem v zemljiških zadevah, več vpliva na razplet te
več desetletij trajajoče zadeve nimajo. Zavedajo se tudi, da je po gradbenem dovoljenju treba z razpisom iskati
še izvajalca, kar lahko znova za dlje časa zamakne začetek gradnje.
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Prvič brezposelnih manj, kot jih je bilo
pred enajstimi leti

Velenje - Konec leta 2019 je bilo v evidenco brezposelnih v Ob-
močni službi Zavoda za zaposlovanje Velenje (združuje šest upravnih
enot, štiri s koroškega območja in dve s savinjsko-šaleškega) vpisanih
4.600 oseb, od tega na Uradu za delo Velenje 1.780, kar je prvič manj

kot leta 2008. K temu prispeva ugodna gospodarska klima.
Še vedno pa relativna brezposelnost v Območni službi Velenje

odstopa od slovenskega poprečja, in to navzgor. Veliko je potreb po
kadrih, a jih v evidencah brezposelnih zaradi strukturnega neskladja,
primanjkuje. Najbolj v gradbeništvu.
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VLADA IMENOVALA
DRŽAVNEGA

SEKRETARJA ZA RAZVOJ
IN EVROPSKO

KOHEZIJSKO POLITIKO
30. januar, 2020 | Zadnje novice |     

Vlada Republike Slovenije je danes na dopisni seji za državnega sekretarja v Službi Vlade
Republike Slovenije za razvoj in evropsko kohezijsko politiko imenovala Aleša Bucika.
Aleš Bucik, rojen 12. 8. 1956, univerzitetni inženir gradbeništva, je nekdanji dolgoletni župan
Občine Renče-Vogrsko. Župansko funkcijo je opravljal med leti 2006 in 2018, pred tem pa je
bil 15 let direktor družbe ABC, d.o.o., in TRGO ABC.

Vir: Vlada, 28 .1. 2020
(Skupno 2 obiskov, 2 današnjih obiskov)

Eurydice.si 30.01.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

06:22

http://www.eurydice.si/novice/zadnje-novice/vlada-... 1 / 1

Eurydice.si 30.01.2020 
ČetrtekDržava: Slovenija

Kazalo

06:22

http://www.eurydice.si/novice/zadnje-novice/vlada-...

39

http://www.eurydice.si/novice/zadnje-novice/vlada-imenovala-drzavnega-sekretarja-za-razvoj-in-evropsko-kohezijsko-politiko/




O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Dars končno podpisuje 120-milijonsko pogodbo s
Cengizom
Vir 24ur   30.01.2020 10:10   2

Dars bo po dolgotrajnem razpisnem postopku danes s turškim Cengizom vendarle podpisal pogodbo
o graditvi druge cevi karavanškega predora. Pogodbena vrednost znaša slabih 99 milijonov evrov
brez davka oziroma skupaj z DDV dobrih 120 milijonov. Avstrijci svoj del gradijo že skoraj leto in pol,
po dokončanju druge cevi pa voznike čaka še dveletna prenova prve.

Preberi Več

SLOVENIJA
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Dobra novica za slovenske

izvoznike v Nemčijo

Kazalnik gospodarskega razpoloženja ZEW je zdaj porasel na

rekordno raven po juliju 2015, začasni dogovor ZDA in Kitajske

očitno krepi gospodarski optimizem v Nemčiji in Evropi.

Kazalnik gospodarskega razpoloženja, ki ga objavlja ugledni

ekonomski inštitut ZEW (Zentrum fiir Europaische Wirtschafts-

forschung) iz Mannheima, v začetku letošnjega leta kaže izrazito

pozitiven trend: od decembra je porasel za 16 točk na 27,6 točke,

kar je celo najvišja vrednost od sredine leta 2015.

Kar zadeva gospodarska pričakovanja za Nemčijo, je kar 37,7

odstotka anketiranih prepričanih, da se bodo razmere izboljšale,

dobra polovica ne pričakuje sprememb, 1 1 odstotkov pa meni, da

se bodo poslabšale. Izboljšala so se tudi pričakovanja za evrsko
območje, kjer le osem odstotkov vprašanih pričakuje poslabšanje

razmer, kažejo podatki ZEW.

»Indeks ZEW je pričakovano porasel, vendar je bila moč pove-
čanja višja od pričakovanj. Vrednost je bila celo najvišja po juliju

2015. K temu je najverjetneje pripomogel začasen dogovor med

ZDA in Kitajsko glede umirjanja trgovinske vojne. Vendar se niso

izboljšali le izgledi za nemško gospodarstvo kot tudi ocena tekočih

razmer. To je načeloma dobra novica za slovenske izvoznike,

katerih nemški partnerji so najpomembnejši. Pomembno je, da
se je ocena gospodarskih razmer in pričakovanj izboljšala tudi

za območje evra,« je novico pokomentiral glavni ekonomist GZS

Bojan Ivanc.

Med sektorji so bili najbolj optimistični v informacijski tehnologi-

ji, gradbeništvu, trgovini, elektronski industriji in drugih storitvah

na splošno. Po Ivančevi oceni »trgovinske vojne še ne moremo

umakniti iz mize, ker je prisotno nekaj nedorečenih elementov v

sporazumu med ZDA in Kitajsko. Vprašljiva je tudi hitrost krepitve

ameriškega izvoza blaga na Kitajsko.«
> www.delo.s
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Načrtovalka hiš in oblikovalka mladih
9:16

Arhitektka in učiteljica Tanja Barle med Celjem, Ljubljano in Brusljem

Ko sva pred kratkim sedli k pogovoru, je bila sredi številnih obveznosti v službi in

doma. Selitev na drugi konec Evrope, pa četudi le začasna, pač ni mačji kašelj. Na

Srednji šoli za gradbeništvo in varovanje okolja Šolskega centra Celje, kjer je

Tanja Barle zaposlena kot učiteljica strokovnih predmetov, je morala »predati

posle« kolegom. Ti bodo naslednja štiri leta v času njene odsotnosti učili

namesto nje. Doma jo je čakalo pakiranje kovčkov za prve tedne bivanja v

Bruslju, kamor je že drugič v zadnjih letih odšla skupaj z možem, ki dela v

diplomaciji.

Da jo bodo v šoli pogrešali, je mogoče razbrati iz besed ravnateljice Irene Posavec, ki je

zapisala, da je Tanja »arhitektka v pravem pomenu in vodilna osebnost naše šole pri

ustvarjanju inštalacij, promocijskih materialov, scen za naše prireditve.« Tanja priznava, da

so bili razni projekti izzivi zanjo kot tudi za sodelavce in dijake. Brez teh bi delo v šoli lahko

hitro postalo monotono, tega pa ne mara, zato je hvaležna ravnateljici, da je prepoznala

njene talente in jo vedno spodbujala.

30. 1. 2020
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Pred nizkoenergijsko hišo Neva, ki je bila eden prvih projektov Tanje Barle na Srednji šoli

za gradbeništvo in varovanje okolja ŠCC.

Nazaj v svojo šolo

Med pedagoški kader jo je življenjska pot zanesla nenačrtovano. Po diplomi iz arhitekture

je sanjala o drugačni karieri. »Ko si mlad, si misliš, kaj vse boš počel. Ves čas sem se

branila poučevanja, čeprav so me vabili v šolo.« Po nekaj letih dela v arhitekturnih birojih

se je znašla na razpotju: ustanoviti svojega ali sprejeti vabilo šole. Zavedala se je, da

potrebuješ veliko različnih izkušenj za vodenje lastnega biroja in presodila je, da jih še

nima dovolj. Leta 2000 se je prvič zaposlila v Šolskem centru Celje in se tako vrnila tja,

kjer se je začela učiti gradbeništva. »Bila sem dijakinja te šole in zadnja generacija

študentov na arhitekturi, ki smo še risali z roko. Pri delu v arhitekturnih birojih sem se

naučila risanja s pomočjo računalniških programov. Na šoli so takrat ravno uvajali ta način

risanja in sem lahko začela učiti dijake,« pravi sogovornica, ki je do nedavnega poučevala

več predmetov. Bodoči gradbeni tehniki so pri stavbarstvu spoznavali, kako je hiša sploh

sestavljena, pri predmetu Energija in okolje pa so se ukvarjali z ekološkimi, energetsko

varčnimi gradnjami. Barletova je učila tudi opisno geometrijo in strokovne predmete v

triletnih poklicnih programih Pečar in polagalec keramičnih oblog.

Prvič v Bruslju

Leta 2002 je šla z možem prvič v Bruselj in ostala šest let. Mesto dobro pozna, a je zdaj

drugačno, pravi. »Spremenilo se je žal na slabše,« ugotavlja. »Mesto je postalo

prenatrpano z avti, ljudmi, s smetmi, več je hrupa in kriminala. Tudi cene nepremičnin so

bistveno višje, kot so bile nekoč.« A gotovo bo tudi tokrat v njem našla vrsto izzivov, kot

jih je že prvič. »Takrat sem uživala, niti pet minut mi ni bilo dolgčas. Osebnostno sem

zacvetela. Učila sem se francoščino, saj prej nisem imela te možnosti. Tam sem našla

prijateljice, ki so imele veselje do arhitekture. Skupaj s fotografinjo Danico Kus sva

pripravljali prispevke za slovensko arhitekturno revijo Hiše. Mož se včasih pošali, da sem

bila tam bolj zaposlena kot on,« se spominja v smehu.

Tudi pri njenem projektantskem delu so se takrat odprle novo priložnosti, saj je dobila

veliko arhitekturnih naročil. V tistem času je na primer prenovila eno od vrstnih hiš

takoimenovanega čebelnjaka v Celju ob Savinji. »To je eno mojih boljših del,« pravi

arhitektka, ki ji je sestra zaupala pomembno nalogo prenove svojega doma. »Šlo je za

temeljito prenovo notranjosti, zato je bila naloga odgovorna, a so mi domači povsem
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zaupali. Tudi zato je to moje najuspešnejše delo. Kasneje temu ni bilo več tako. Ko ljudje

pridobijo gradbeno dovoljenje, glas arhitekta ni več tako zaželen,« ugotavlja z

obžalovanjem. »Mogoče bi morala biti bolj odločna pri zavzemanju za svoje ideje, a se raje

umaknem, če vidim, da ne gre.«

Kasneje je načrtovala še kar nekaj stanovanjskih hiš. Tovrstno praktično delo se ji zdi

pomembno. »Če poučuješ strokovne stvari, moraš biti v stiku z njimi. Gradbeništvo se

hitro razvija, moraš biti v toku dogajanja, spremljati novosti in se ves čas izobraževati.«

TATJANA CVIRN

Foto: SHERPA

Daljši zapis najdete v tiskani izdaji Novega tednika.
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Kako dobiti kader v
gradbeništvu in kako skrajšati
postopke pridobitve delovnih

dovoljenj? / VABILO na okroglo
mizo, 31. 1. 2020, Portorož

Spoštovani!

Vabimo vas na okroglo mizo z naslovom »Kako dobiti kader v

gradbeništvu in kako skrajšati postopke pridobitve delovnih

dovoljenj?«, ki bo v petek, 31. januarja, ob 9. uri v GH Bernardin v

Portorožu v okviru strokovnega srečanja sekcij gradbincev, kleparjev-

krovcev, slikopleskarjev in instalaterjev-energetikov pri Obrtno-

podjetniški zbornici Slovenije (OZS).

Gradbeni sektor se kljub rekordni brezposelnosti še vedno sooča s

pomanjkanjem kadra. Vpis v prve letnike srednješolskih gradbenih

programov strmo upada. Kljub ponovni uvedbi vajeništva in razpisu

vajencev za zidarja in kleparja krovca, ni vpisanega niti enega vajenca.

Gradbenim podjetjem zato ne preostane drugega, kot da zaposlujejo tuje
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delavce. V treh letih se je izdaja delovnih dovoljenj za delavce iz BIH in

Srbije potrojila, a se tudi ta bazen počasi prazni. Postopki pridobitve

delovnega in enotnega dovoljenja so predolgi. Kako skrajšati postopke?

Kako zagotoviti kader v gradbeništvu? Kaj lahko storijo gradbinci in kaj

država?

Sodelujoči na okrogli mizi bodo:

Branko Meh, predsednik OZS,

Zoran Simčič, predsednik sekcije gradbincev pri OZS,

Dr. Tilen Božič, državni sekretar, MDDSZ,

Miho Šepec, višji področni svetovalec, Služba za pravne zadeve, ZRSZ,

Urša Židan, v. d. generalnega direktorja, Direktorat za upravne

notranje zadeve, migracije in naturalizacijo, MNZ,

Saško Taks, Graplas d.o.o.,

Milena Vranetič, vodja kadrovske službe, Mapri Proasfalt d.o.o..

Za dodatne informacije smo vam na voljo. Vabljeni!
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Mira Črešnar

Vodja odnosov z javnostmi

 

OBRTNO-PODJETNIŠKA ZBORNICA SLOVENIJE

Celovška 71, 1000 Ljubljana

T: +386 (0)1 58 30 823, 580 30 501

M: +386 (0)41 936 844

E: mira.cresnar@ozs.si | www.ozs.si
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Nacionalni energetsko-podnebni načrt žrtvuje slovensko industrijo

 

Do sredine februarja je v javni obravnavi Nacionalni energetsko-podnebni načrt (NEPN), ki ogroža
prihodnjo konkurenčnost slovenske industrije. Z izključitvijo hidroelektrarn, poleg zmanjšanja proizvodnje
iz OVE, ignorira del slovenske industrije, gradbeništva in inženiringov, vezanih na hidroenergijo. Cilja 27-
odstotne proizvodnje iz OVE pa brez HE ne bo mogočedoseči. Zato bomo žrtvovali energetsko intenzivno
industrijo.

NEPN je tudi nastal brez finančne ocene njegovih posledic na gospodarstvo. Ali je zakonodajalec
slovensko industrijo že danes odpisal in ji jemlje vse možnosti za nadaljnji razvoj? Dejstvo je, da slovensko
gospodarstvo že leta izpolnjuje številne okoljevarstvene zahteve in dela na svoji energetski in snovni
učinkovitosti. Napore vlaga v smeri razogljičenja in krožnega gospodarstva. Medtem ko ključni evropski
zeleni dokument Green Deal v ospredje postavlja energetsko intenzivno industrijo kot temelj prehoda v
nizkoogljično krožno gospodarjenje, se te industrije slovenska vlada v veliki meri odpoveduje. Kdo bo
nosil odgovornost za tako odločitev?

O NEPN bo v četrtek razpravljal Strateški svet GZS za energetski prehod ter vpetekStrateški svet GZS za
okolje.

Vabimo vas nasrečanje s predstavniki medijev,kjer vam bomo predočili ključne probleme, ki jih
izpostavljajo energetsko intenzivne panoge in podjetja ter predstavili stališče obeh strateških
svetov.Srečanje bovpetek, 31. januarja 2020 ob 12. uri

v prostorih GZS, Dimičeva 13, Ljubljana, salon, 6. nadstr.

Poleg generalne direktorice GZS mag. Sonje Šmuc bodo svoje videnje prikazali direktorji nekaterih najbolj
prizadetih zbornic dejavnosti in nekateri gospodarstveniki.

 

 

Vljudno vabljeni!

Mag. Tajda Pelicon

Vodja za strateško komuniciranje

Gospodarska zbornica Slovenije

Služba za strateško komuniciranje in marketing

Dimičeva ulica 13, 1504 Ljubljana

t: 01 5898 136 m: 041 397 194

e:tajda.pelicon@gzs.siw:www.gzs.si

30. 1. 2020
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Avtor
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Povpraševanje – zaračunavanje stroškov projektnih
pogojev in mnenj

Na nas se je obrnila občina članica z vprašanji glede prakse zaračunavanja stroškov
mnenjedajalcem v ostalih občinah, zato vas naprošamo za sodelovanje.  Vprašanje
občine:

»32. člen Gradbenega zakona opredeljuje: (stroški projektnih in drugih pogojev ter
mnenj)

Mnenjedajalci za pripravo in izdajo projektnih ter drugih pogojev in mnenj niso
upravičeni do plačila taks, povračila stroškov ali drugih plačil.

Občine naprošamo za informacije, na kakšen način povračajo stroške mnenjedajalcem, ki
izvajajo tovrstne storitve namesto občine na podlagi podeljenih pooblastil z občinskimi
odloki (npr. javnim podjetjem za vodovod, kanalizacijo, ceste….., koncesionarjem….).

1. Ali te stroške javna podjetja oz. koncesionarji občini zaračunajo in jih občina krije iz
občinskega proračuna?

2. Ali te stroške mnenjedajalci obračunavajo med stroške javne službe?
3. Imate za tovrstne storitve sklenjene medsebojne pogodbe?
4. V kakšni višini se stroški obračunavajo, ali na izdano mnenje, ali po pavšalu na leto,

ne glede na količino izdanih mnenj, pogojev?«

Odgovore nam prosimo pošljite na naslov  alja.babic@skupnostobcin.si  do petka,
7.2.2020.

Spletno mesto SOS uporablja piškotke ter Google Analytics za zagotavljanje uporabniške
izkušnje - več o piškotkih. Skrij
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Strokovni dnevi javnih uslužbencev Inšpektorata RS
za okolje
30. 1. 2020 Inšpektorat Republike Slovenije za okolje in prostor

Portorož, 30. januar 2020. Javni uslužbenci Inšpektorata RS za okolje in prostor so
danes začeli dvodnevno srečanje, namenjeno strokovnemu izobraževanju, izmenjavi
izkušenj in dobrih praks. Jutri bo zbrane pozdravil tudi minister za okolje in prostor
Simon Zajc.

Na okoljskem in gradbenem področju se inšpektorji pri svojem delu srečujejo s številnimi praktičnimi
vprašanji kot tudi z izzivi strokovne in pravne narave. Zato je nujno, da v interakcijskih tematskih sklopih, v
katerih se prepletajo vodenje in svetovanje ter poučevanje ali izobraževanje, pridobijo nova vedenja in
izkušnje o tem, kako lahko v določni situaciji najbolje postopajo, da bi bili čimbolj učinkoviti. Korist tovrstnega
izobraževanja je "tiho znanje", ki ga je težko prenesti na drugo osebo v pisni obliki.

Program je zato zelo obširen. Tematski sklopi, pri katerih bodo sodelovali vsi zaposleni so namenjeni
razpravam o mobingu, komuniciranju s težavnimi strankami, odnosih z javnostmi, izvedena pa bo tudi
okrogla miza o pogledu varuha človekovih pravic na delo inšpektorata.

Javni uslužbenci, ki opravljajo splošne in pravne naloge, se bodo seznanili s spremenjenimi navodili o
ravnanju z dokumentarnim gradivom, arhiviranjem gradiva, prejeli bodo tudi dodatna pojasnila v zvezi z
uporabo informacijskega sistema.

Za gradbene in okoljske inšpektorje bosta organizirani okrogli mizi v zvezi z Gradbenim zakonom,
natančneje o razdelitvi pristojnosti med gradbenimi inšpektorji in inšpektorji za okolje ter o pogledu
drugostopenjskega organa na odločbe inšpektorjev in pritožbe zavezancev. Seznanili se bodo tudi z
aplikacijo e-prostor.

Srečanje bo potekalo v Kongresnem centru Portus v hotelu Slovenija v Portorožu.

Pomagajte nam izboljšati spletišče Ali vam je ta stran koristila? DA NE

Odgovorna institucija: Inšpektorat Republike Slovenije za okolje in prostor
Nazadnje pregledano: 30. 1. 2020
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8.45- Strokovno srečanje Cepljenje nosečnic, otrok, mladostnikov in zdravstvenega osebja v ambulantah ginekologov, pediatrov,
šolskih in družinskih zdravnikov. Za izjave bo med prvim odmorom (11.00-11.30), na voljo: Iztok Takač,  predsednik organizacijskega
odbora (v. d. strokovnega vodja Klinike za ginekologijo in perinatologijo). V veliki predavalnici prim. dr. Zmaga Slokana, 16. etaža
stolpnice Klinike za kirurgijo, UKC Maribor, Ljubljanska ulica 5, Maribor
9.30- Okrogla miza z naslovom »Kako dobiti kader v gradbeništvu in kako skrajšati postopke pridobitve delovnih dovoljenj?«, ki bo v
okviru strokovnega srečanja sekcij gradbincev, kleparjev-krovcev, slikopleskarjev in instalaterjev-energetikov pri Obrtno-podjetniški
zbornici Slovenije (OZS). Gradbeni sektor se kljub rekordni brezposelnosti še vedno sooča s pomanjkanjem kadra. Vpis v prve letnike
srednješolskih gradbenih programov strmo upada. Kljub ponovni uvedbi vajeništva in razpisu vajencev za zidarja in kleparja krovca,
ni vpisanega niti enega vajenca. Gradbenim podjetjem zato ne preostane drugega, kot da zaposlujejo tuje delavce. V treh letih se je
izdaja delovnih dovoljenj za delavce iz BIH in Srbije potrojila, a se tudi ta bazen počasi prazni. Postopki pridobitve delovnega in
enotnega dovoljenja so predolgi. Kako skrajšati postopke? Kako zagotoviti kader v gradbeništvu? Kaj lahko storijo gradbinci in kaj
država? Sodelujoči na okrogli mizi bodo: Branko Meh, predsednik OZS, Zoran Simčič, predsednik sekcije gradbincev pri OZS, Tilen
Božič, državni sekretar, MDDSZ,  Miho Šepec, višji področni svetovalec, Služba za pravne zadeve, ZRSZ,  Urša Židan, v. d.
generalnega direktorja, Direktorat za upravne notranje zadeve, migracije in naturalizacijo, MNZ,  Saško Taks, Graplas d.o.o. in 
Milena Vranetič, vodja kadrovske službe, Mapri Proasfalt d.o.o.. V GH Bernardin, Portorož
10.45- Minister za zunanje zadeve Miro Cerar bo podal izjavo o brexitu in o odločitvi Sodišča EU glede pristojnosti v tožbi Slovenije
zaradi kršenja evropskega pravnega reda. Izjava ministra  Cerarja bo potekala na ministrstvu za zunanje zadeve RS, Prešerenova 25.
Ljubljana
12.00- Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor in Tanja Pečar bosta gostila sprejem za diplomatski zbor ob pričetku novega
leta. Predsednik republike bo v govoru diplomatom spregovoril tudi o razmerah v državi po odstopu vlade, izstopu Velike Britanije iz
Evropske unije in o odločitvi Sodišča Evropske unije glede pristojnosti v tožbi Slovenije proti Hrvaški v povezavi z arbitražo. Dvorana
Splendens v Kongresnem centru Brdo, Predoslje 39, Brdo pri Kranju
14.30- Novinarska konferenca pred kvalifikacijami za svetovno prvenstvo. Slovenska futsal reprezentanca je v Podčetrtku zaključila
priprave pred zaključnim delom kvalifikacij za svetovno prvenstvo. Slovenija, ki jo vodi Andrej Dobovičnik, se konec tedna odpravlja
na drugi del kvalifikacij za svetovno prvenstvo, kjer bo v Brnu v boju s Češko, Kazahstanom in Romunijo borila za vozovnico na
svetovno prvenstvo. Na prvenstvo se neposredno uvrsti le zmagovalec turnirja, medtem ko se drugouvrščena reprezentanca uvrsti v
dodatne kvalifikacije. Ob tej priložnosti, pred začetkom kvalifikacij, Na novinarski konferenci slovenske futsal reprezentance, bosta
selektor Andrej Dobovičnik in kapetan Igor Osredkar predstavila pričakovanja pred turnirjem. V športnem kompleksu NNC Brdo,
Predoslje 40, Brdo pri Kranju
20.00-Zagrebško-ljubljanska metropolija prireja slavnostni večer o spominu na izumitelja Mihajla Pupinav Sloveniji. Avdiovizualno
doživetje pod režijsko taktirko Svetlane Dramlić in po scenariju Ivane Dimić. Center vesoljskih tehnologij Hermana Potočnika
Noordunga,  Vitanju.

31. januar 2020

NAPOVEDNIK DOGODKOV za
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Slovenija	za	delavce	iz	držav	nekdanje	Jugoslavije	ni	več	najbolj
zanimiva
MOJCA ZEMLJARIČ  ČETRTEK, 30 JANUAR 2020

ŠTAJERSKI TEDNIK

PREJŠNI ČLANEK
Ptuj:	Nova	precejšnja	podražitev	komunalnih

storitev,	ki	brez	dvoma	ne	bo	zadnja	letos

NASLEDNJI ČLANEK
Hrvati	za	obrambo	meje	kupujejo	dva	oklepnika,
Slovenija	pa	svetilke	in	daljnoglede

Na	ptujski	območni	službi	Zavoda	za	zaposlovanje	je	ta	čas	prijavljenih	nekaj	čez
2.700	iskalcev	zaposlitve.	Pred	desetimi	leti	(2009)	je	bila	številka	skoraj	enkrat
višja.	Takrat	je	bilo	v	evidenco	vpisanih	nekaj	manj	kot	5.000	brezposelnih.

Direktor ptujske območne obrtniške zbornice (OOZ) Ptuj Boris Repič je povedal, da tudi obrtniki na
Ptujskem občutijo pomanjkanje delovne sile. „Nekaterih del domači delavci sploh nočejo več
opravljati, kar je povezano s prenizkimi plačami. Zraven tega moramo na zadevo pogledati širše skozi
demografsko sliko in pomanjkanje mlade delovne sile, ki nas čaka v prihodnjih letih. Zato ptujski
obrtniki in podjetniki že danes aktivno iščejo delovno silo v tujini. Zaradi razumevanja jezika, kulture in
navad se najbolj obračajo na delavce z območja nekdanje skupne države. V letu 2019 je bilo na
območju Sp. Podravja mesečno veljavnih med 1.600 do 1.700 delovnih dovoljenj. Ptujski obrtniki
zaposlujejo največ delavcev iz BiH, Hrvaške, Srbije, Severne Makedonije ter Kosova, in sicer v
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gradbeništvu, kovinarstvu, prevozništvu, gostinstvu in predelovalnih dejavnostih. Gre za poklice
gradbinec (preprosta dela pri visokih in nizkih gradnjah), zidar, elektroinštalater, elektromehanik,
serviser, voznik, orodjar, varilec, monter kovinskih konstrukcij, kuhar, natakar ... V veliki večini
zaposlitev so naši delodajalci s tujimi delavci zadovoljni, zavedajo pa se, da jih morajo za
učinkovitejše delo še dodatno usposobiti. Delavcem, ki prihajajo iz bolj oddaljenih držav, delodajalci
zagotavljajo tudi bivanje. Veliko je delavcev iz Hrvaške, ki se na delo dnevno vozijo od doma.“

Repič je dodal, da pa Slovenija za delavce iz držav nekdanje Jugoslavije več ni ciljna destinacija. Vse
pogosteje se namreč že ozirajo po delu v Avstriji ali drugih evropskih državah, kjer lahko zaslužijo
več.

Preberite več v Štajerskem Tedniku
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INOVATIVNE TEHNOLOGIJE

Do večje
učinkovitosti z

digitalnimi dvojčki
BIM omogoča digitalizacijo z vključevanjem

metod in tehnologij industrije 4.0

v celotnem ciklu gradbenega projekta

Dušan VValdhiitter

V dobi četrte industrijske

revolucije so v ospredju
strategije pametne speci-

alizacije S4 s prioritetami po treh
stebrih, v okviru katerih se izvajajo
posamezni ključni projekti: digital-

ni steber - Pametna mesta in sku-
pnosti ter Pametne zgradbe in dom
z lesno verigo; krožni steber - Mreže
za prehod v krožno gospodarstvo,
Trajnostna hrana in Trajnostni turi-
zem; steber industrija 4.0 - Tovarne
prihodnosti, Zdravje-medicina, Mo-

bilnost ter Materiali kot produkti.

Povezovanje posameznih disciplin

se odraža v ustanavljanju strateških
razvojno-inovacijskih partnerstvev

(SRIP), kjer je velik poudarek zlasti
na razvoju področij digitalne trans-

formacije, krožnega gospodarstva in
industrije 4.0.

V gradbeništvu je na področju di-
gitalizacije v ospredju informacijsko
modeliranje gradbenih objektov ali
BIM (angl. Building Information Mo-

deling), ki velja za eno od najbolj pro-

dornih inovativnih tehnologij, pravi

asist. dr. Zoran Pučko s Fakultete za

gradbeništvo, prometno inženirstvo

in arhitekturo Univerze v Mariboru.
"Globalno je zaznana eksponentna

rast razvoja in uporabe pristopa BIM

v akademskih krogih in tudi v gospo-

darstvu. BIM namreč omogoča digi-
talizacijo z vključevanjem metod in
tehnologij industrije 4.0 v celotnem
ciklu gradbenega projekta," pojasnju-
je član Katedre za operativno gradbe-
ništvo, s katerim smo se pogovarjali o

zadnjih trendih digitalizacije v grad-
beništvu.

Kaj vse prinaša BIM

"Začetki BIM segajo v pozna petde-

seta leta, sprva se je uporabljal le za

tridimenzionalno (3D) modelira-
nje preprostih geometrijskih teles z

namenom računalniške vizualiza-
cije posameznih elementov ali grad-
benega objekta kot celote. S hitrim
razvojem v dobi tretje industrijske re-
volucije in še hitrejšim v dobi četrte

se je BIM oblikoval v robusten digi-
talni pristop obravnave gradbenega
projekta v celotnem ciklu - od zasno-

ve do porušitve. BIM prinaša številne
prednosti in tudi spremembe v do-
sedanji gradbeni praksi: sodelovanje
vseh udeležencev je učinkovitejše, saj

so informacije zbrane na enem mestu

in dostopne vsem; modeliranje objek-

tov se izvaja v 3D-okolju in se torej

projekcije ne rišejo v 2D-ravninah;

projektna dokumentacija je medse-
bojno usklajena in z vsako spremem-

bo sproti ažurirana; možne so analize
variantnih rešitev; simulacije, vizua-

lizacije ... Cilj je ustvariti celovit BIM

bodočega gradbenega objekta, ki
zajema vse strokovne obravnave in

podaja informacije o procesih ter fi-
zičnih in funkcionalnih lastnostih
konstrukcijskih elementov ali objek-

ta kot celote."

Implementacija BIM v Sloveniji

"Posamezniki bi si gotovo želeli, da bi
se implementacija v Sloveniji izvedla
hitreje, če se ozremo naokrog in zgle-
dujemo po 'boljših' v naši neposredni
bližini, pa bistveno ne zaostajamo.
Zavedati se je treba, da je BIM proces

in ne zgolj poznavanje posameznega

programskega orodja za BIM-mode-
liranje ter da terja čas za premišljeno

in kakovostno integracijo v poslov-

no okolje. Seveda to ne pomeni, da
še imamo čas za uvedbo BIM, saj je

v gospodarstvu nenehno težnja po

dvigu dodane vrednosti na zaposle-

nega, po povečanju konkurenčnosti

na globalnih trgih s povečanim obse-
gom znanja in tehnologij ter po rasti
podjetniške aktivnosti. V praksi sta

znana dva principa implementacije
BIM. Prvi je od zgoraj navzdol, kjer
vlada zakonsko določi uporabo pri-

stopa BIM - primer: Velika Britani-

ja -, kar se najpogosteje nanaša na

javne objekte. Drugi pa je od spodaj

navzgor, kjer pobudo za uporabo BIM

poda gospodarstvo - primer: ZDA. V

Sloveniji se je implementacija začela
s pobudo posameznih entuziastov iz

akademske in gospodarske sfere in

leta 2015 je bilo ustanovljeno Sloven-
sko združenje za informacijsko mo-

deliranje gradenj (siBIM). Prav tako
je bil ustanovljen tehnični odbor za
BIM pri Slovenskem inštitutu za stan-
dardizacijo (SIST/TC BIM), Slovenija je

postala tudi članica v mednarodnem
združenju EU BIM Task Group, priza-
deva pa si tudi za članstvo v Buildin-
gSMART."

Do večje učinkovitosti
z digitalnimi dvojčki

Za celostno strokovno obravnavo
gradbenih projektov z BIM se poja-
vlja potreba po povezovanju posa-

meznih disciplin gradbeništva, kar
pogosto imenujemo digitalni dvoj-
ček. Obstajajo že digitalni dvojčki, ki
uspešno povezujejo posamezne stro-

kovne obravnave, denimo arhitek-
turna zasnova (arhitekturni model
ali na splošno imenovani model 3D-
BIM) in statična analiza (konstrukcij-
ski model). Nekateri digitalni dvojčki

v praksi še niso povsem uveljavlje-

ni, so pa znani posamezni primeri

dobrih praks, kot sta 3D-BIM in ter-

minsko planiranje, kjer se povežejo

informacije o potrebnem času gradi-

tve z elementi BIM in skupaj tvorijo

tako imenovani 4D-BIM.

O
bj

av
e 

so
 n

am
en

je
ne

 in
te

rn
i u

po
ra

bi
 v

 s
kl

ad
u 

z 
od

lo
čb

am
i Z

AS
P 

in
 s

e 
br

ez
 s

og
la

sj
a 

im
et

ni
ka

 p
ra

vi
c 

ne
 s

m
ej

o 
pr

os
to

 ra
zm

no
že

va
ti 

in
 d

is
tri

bu
ira

ti!

Večer priloga 31.01.2020 
PetekDržava: Slovenija

Stran: 4

Površina: 932 cm2 1 / 3

Večer priloga 31.01.2020 
PetekDržava: Slovenija

Kazalo

Stran: 4

Površina: 932 cm2

56

















Na pragu digitalnega modela terena

"Največja prizadevanja ta hip so na
področju povezovanja BIM in GIS, tj.

podatkov informacijskega modela
gradbenega objekta in podatkov ge-

odetskega informacijskega sistema.
Zaznane so tudi potrebe po pove-

zovanju BIM s specifičnimi discipli-
nami gradbeništva, kot je denimo
geotehnika, za kar je bila novembra
2019 na zborovanju 20. Šukljetov

dan podana vizija razvoja digitalne-

ga dvojčka, tj. geotehnični podatki in
BIM. Dana je bila pobuda za formi-
ranje samostojnega portala z javno
dostopnimi podatki o nosilnosti te-

meljnih tal, posedkih in stabilno-
stnih analizah tal, kjer bi bilo treba
te podatke ustrezno digitalno struk-
turirati ali jih integrirati v portal E-

-prostor. Rezultat bi bil model terena,
ki bi ga lahko poimenovali digitalni
model terena (DMT) in bi bil nepo-

sredno uporaben pri projektiranju
gradbenih objektov, kar bi bil bistven
doprinos na področju združeva-
nja geotehničnih podatkov in BIM,"

razlaga mariborski doktor znanosti.
"Korist od DMT lahko imamo vsi, ki
smo kakorkoli vpeti v projektiranje
gradbenih objektov; bodisi v izobra-
ževalne, raziskovalne in razvojne

namene ali za neposredno projekti-

ranje realnih gradbenih objektov.”

Čas je za povezovanje

"Prvi korak je bil storjen s pred-
stavitvijo vizije razvoja digitalne-
ga dvojčka geotehnični podatki in

BIM. Naslednji korak je povezova-

nje posameznih interesnih skupin,

ki lahko tvorno prispevajo h kon-
ceptni zasnovi, razvoju in realizaci-
ji zastavljenega cilja v končni obliki,

tj. DMT. O vseh nadaljnjih korakih in
napovedi, kdaj bi se to lahko zgodi-
lo, je še prezgodaj govoriti,” razmišlja
član Katedre za operativno gradbe-
ništvo na Fakulteti za gradbeništvo,

prometno inženirstvo in arhitekturo
Univerze v Mariboru.

Kakšna je vloga fakultete
na tem področju

"Osnovno poslanstvo fakultete je iz-
obraževanje bodočih inženirjev, da
bodo kos vsem inženirskim proble-

mom. Naloga nas zaposlenih je, da
sledimo trendom razvoja in potre-
bam gospodarstva ter da pridobljeno
znanje in izkušnje nesebično prene-

semo na mlajše generacije. Slednje
zahteva, da smo nenehno aktivni na

pedagoškem, razvojno-raziskoval-

nem in tržnem področju. V okviru
predmetov Katedre za operativno

gradbeništvo smo vsebine BIM že
vključili v izobraževalni proces, kjer

smo se usmerili predvsem v modeli-
ranje 4D- in 5D-BIM oziroma izdela-
vo ustreznih BIM modelov."

Povezovanje teorije

in prakse doma in po svetu

Odmevnost delovanja članov katedre
na področju BIM je razvidna iz šte-

vilnih referenc v obliki prispevkov v
domačih in tujih znanstvenih in stro-

kovnih revijah, monografijah in na
konferencah, uspešni pa so tudi pri

prijavah projektov. V okviru bilateral-
nega projekta ARRS-DAAD bodo člani
katedre naslednji dve leti sodelovali s
strokovnjaki Technische Universitat

Miinchen, da bi razvili avtomatsko
kontinuirano spremljanje procesa

gradnje, ki zajema pristop BIM in teh-
nologije industrije 4.0. Prav tako bo
osem študentov pet mesecev sodelo-
valo pri projektu Po kreativni poti do
znanja, katerega namen je, da dobijo
možnost povezati teoretična znanja

s praktičnim delom pri reševanju re-

alnega problema v neposrednem de-
lovnem okolju partnerja v projektu iz
gospodarstva in katerega tema zajema
BIM in tehnologije industrije 4.0.

Doprinos k razvoju celotne družbe

Do danes so bile v Sloveniji izvedene številne konference o BIM, predsta-
vitve in usposabljanja, razlaga dr. Zoran Pučko. "Pripravljen je Akcijski
načrt uvedbe digitalizacije na področju grajenega okolja v Republiki Slo-
veniji, ki je trenutno v obravnavi pri pristojnih ministrstvih. Da je BIM

pomemben in da je njegova uporaba v gradbeni praksi doprinos k razvo-
ju celotne družbe, potrjujejo izvedeni primeri dobrih praks. Čeprav je bil
vsak izveden na svoj način in z uporabo različne programske opreme, raz-
ličnih stopenj razvoja (LOD) BIM-elementov ter za različne faze gradbe-

nih projektov, se iz te raznolikosti lahko veliko naučimo ter ugotovimo
skupne značilnosti, ki jih je smiselno vključiti v smernice in standarde
za implementacijo BIM v gradbeni praksi."

V akademskih
krogih in tudi

v gospodarstvu
je globalno zaznana
eksponentna rast

razvoja in uporabe

BIM
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Idealiziran digitalni model terena (DMT)

za izbrano lokacijo in s prikazanimi

podrobnimi geotehničnimi podatki

neposredno uporaben za BIM.

BIM omogoča digitalizacijo

z vključevanjem metod in tehnologij
industrije 4.0 v celotnem ciklu

gradbenega projekta, pojasnjuje

dr. Zoran Pučko s Fakultete za
gradbeništvo, prometno inženirstvo
in arhitekturo Univerze v Mariboru.

Foto: Igor Napast
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Posvet v Državnem svetu: zadrževanje vode kot ukrep v
prilagajanju podnebnim spremembam
Objavljeno: Četrtek, 30.01.2020    Rubrika: GOSPODARSTVO Redakcija

Srečko Ocvirk med pozdravnim nagovorom

V dvorani Državnega sveta v Ljubljani danes poteka posvet »Slovenija prihodnosti v luči podnebnih sprememb - je zadrževanje vode
nuja ali možnost v procesu prilagajanja podnebnim spremembam«, ki ga organizirajo Državni svet RS, Slovenski nacionalni komite
za velike pregrade, Zveza društev gradbenih inženirjev in tehnikov Slovenije ter Fakulteta za gradbeništvo in geodezijo Univerze v
Ljubljani.

Ker gre za zelo pomembno vprašanje tudi za območje Posavja, saj življenje na tem območju močno krojijo reke, je temo posveta odprl
državni svetnik iz Posavja, sicer pa sevniški župan Srečko Ocvirk. »Posavje je regija, ki ima izredno veliko izkušenj z zadrževanjem
vode, pred tem pa s poplavami reke Save in veliko škodo zaradi tega, z onesnaženo vodo in praktično mrtvo reko. Posavje se je zaradi
hidroelektrarn še bolj povezalo in v obdobju gradnje je pridobilo zelo pomembne izkušnje, kako sprememba vpliva na širše družbeno,
ekonomsko in socialno okolje,« je pred začetkom posveta za naš medij povedal Ocvirk.
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Polna dvorana Državnega sveta

Posavje lahko po njegovem mnenju služi tako kot primer pozitivnih praks kot pomanjkljivosti na takšnem projektu. Zelo pomembno je, da
se veriga HE dokonča, saj je del brežiške občine še vedno izpostavljen poplavni ogroženosti, hkrati pa klimatske spremembe vplivajo na
razpoložljivost vode za vse vrste potreb, ne le za energetske, ampak tudi za kmetijske, turistične in druge.
 
Med udeleženci posveta, ki so povsem napolnili dvorano Državnega sveta, je tudi kar nekaj Posavcev, predstavnikov z energetiko
povezanih podjetij (HESS, Infra, Savaprojekt …), Občine Brežice, Kostanjevice na Krki … Zbrane je pozdravil predsednik DS Alojz
Kovšca, uvodni nagovor pa je imel Srečko Ocvirk, ki skupaj s predsednico Slovenskega komiteja za velike pregrade Nino Humar in
predsednikom Zveze društev gradbenih inženirjev in tehnikov Slovenije doc. dr. Andrejem Kryžanowskim povezuje posvet.
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Razstava fotografij posavskih zadrževalnikov vode - akumulacijskih bazenov za HE

Uvodno predavanje je imel prof. dr. Matjaž Mikoš s Fakultete za gradbeništvo in geodezijo UL. Na naslovno vprašanje predavanja, koliko
vode je mogoče zadržati v Sloveniji, je odgovoril, da imamo možnosti in bi jo morali zadržati več kot sedaj. Vode imamo namreč veliko, a
je skozi leto razporejena tako, da je je enkrat preveč in drugič premalo. Pri nas je zadržimo manj kot 1 %, cilj bi moral biti vsaj nekaj %
letnih količin vode, zato pa potrebujemo velike hranilnike vode, kar so lahko bodisi naravni zadrževalniki (tla) bodisi grajeni objekti.
»Zadrževanje vode je pomemben del sodobne politike do voda, saj s tem krepimo ekosistemske storitve, proizvodnjo hrane in obnovljive
vire energije, vendar voda še nima prav ekonomske cene,« je dejal.

Posvet se nadaljuje s predstavitvami upravljanja z zadrževalniki vode v tujini (Avstriji, Italiji, Severni Makedoniji) ter predavanji uglednih
strokovnjakov s področja voda in klimatskih sprememb (dr. Mitja Bricelj, prof. dr. Lučka Kajfež Bogataj, mag. Zoran Stojić, prof. dr.
Miran Veselič) ter razpravo.

P. P.
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PANOŽNI ZMAGOVALCI:
KDO JE NAJBOLJ DOBIČKONOSEN IN
KOMU SO PRIHODKI POLETELI V NEBO
Lani smo v Finance Managerju natančno proučili šest panog ter \

vsaki izbrali največja in najboljša podjetja po prihodkih, dobičku,
dodani vrednosti, dobičkovni marži, plačah in rasti prodaje. To so
zmagovalci v svojih panogah.

Jure Ugovšek, Lana Dakič

fmanceiaifinance.si

ŽIVILSKA INDUSTRIJA
Predelava hrane je lahko zelo
donosen posel

V Sloveniji se najboljši živilci in pijačaiji po dobič-

konosnosti lahko kosajo s farmacevti. Največje
družbe v panogi so predlanskim prihodke kljub

temu povečale le za 3,6 odstotka, kar je sicer manj
od slovenskega povprečja, a dobičkovna marža (delež

dobička iz poslovanja v prihodkih) je s 6,4 odstotka za sko-
raj dve odstotni točki nad povprečjem gospodarstva, pri donosnosti
sredstev, ki znaša 5,3 odstotka, pa povprečje prekašajo za odstotno
točko. Lestvica največjih slovenskih prehranskih podjetij se bere kot
seznam referenc svetovalcev za prevzeme. Pred dobrim desetletjem
so številni vodilni v panogi poskušali z menedžerskimi prevzemi, a so
se ti večinoma klavrno končali. Nato so se zvrstile prodaje teh podje-
tij, večina velikih ima zdaj tuje lastnike. V panogi pa deluje tudi nekaj
uspešnih podjetnikov, ki so »iz garaže« naredili večmilijonske posle.

Dodana vrednost na zaposlenega Pivovarne
Laško Union primerljiva s Krko
Po velikosti je bila tudi lani največja živilska družba Pivovarna Laško

Union, ki se visoko uvršča tudi na lestvici najuspešnejših v prehran-
ski industriji, kjer zaseda tretje mesto. Po rasti prihodkov ima za
seboj sicer skromno leto 2018: prodali so za 1,3 odstotka več kot leto
prej, pa še to po zaslugi 25-odstotne rasti na tujem, ki po novem po-
meni 26 odstotkov vse prodaje. So pa povečali čisti dobiček, in sicer
s 15 na 20 milijonov evrov. Ob tem dosegajo visoke kazalce dobič-
konosnosti, dodana vrednost na zaposlenega znaša 107 tisoč evrov,
kar je toliko, kot denimo dosega Krka (kije po tem kazalcu pogosto
za vzor velikim slovenskim družbam v predelovalni dejavnosti).

Ajdovski Incom išče niše na sladolednem trgu
Prvo mesto lestvice najuspešnejših živilskih družb pa zaseda ajdov-
ski Incom, ki zadnjih deset let nenehno raste, in to, z izjemo samo
dveh let, z dvomestnimi stopnjami. Že nekaj časa se tako uvršča
med velike družbe, na naši lestvici živilskopredelovalnih podjetij je
na 11. mestu. Z velikostjo pa rast izdelovalca sladoleda ne pojenja,

predlanskim so prihodke povečali za 29 odstotkov, na 55 milijonov
evrov, od tega kar 91 odstotkov prihodkov ustvarijo na tujem.

V zadnjih letih iščejo niše na sladolednem trgu in spremljajo
trende. S sladoledi z veliko vsebnostjo beljakovin in manj sladkor-
ja ciljajo na kupce, ki jim je blizu zdrava prehrana, s specifičnimi
kombinacijami pa ciljajo na gurmane. Tako poskušajo doseči višjo
prodajno ceno. Incom je tudi zmagovalec slovenskega izvoza.

TOP 20 - Najboljše živilske družbe
Podatki za 2018

Dobičkovna EBIT marža Donosnost Dodana
- dobiček iz poslovanja v sredstev - vrednost na

prihodkih (v %) R0A zaposlenega

Družba (v %) (v EUR)

1. Incom 7,4 21,3 43.088
2. Jata Emona 71 12,9 56.998

3. Pivovarna Laško Union 18,0 30,3 107,657

~4j Fructal 193 209 58,480

5. Nektar Natura 109 16,0 85.064~
S. Droga Kolinska 11,6 18,3 97.892
7. Radenska 11,4 10,5 52.501

8. Sumi bonboni 8,3 58,4 33.471

9. Nimrod 5,4 18,5 42.170
IT Halal Guda Doner 08 203 35.875

Kebap

H Tosla 5,9 82,2 117,833

12. Mercator-Emba 12,5 10,4 57.369

13. Celjske mesnine 3,2 10,9 30.262
13, Mlekarna Planika 4,1 14,5 36 857

Kobarid
15. Ljubljanske mlekarne 47 9,6 50.554

16. Dana 08 7,1 44.016
17. Perutnina Ptuj 05 09 35.097

18 Pa n vita MIR 2,0 13,2 23.803

19 Mlinotest 04 5,8 29.207
20. Mesarstvo Blatnik 2,6 11,9 33.100

Viri: GVIN Bisnode, FI=P0, lastni izračuni; op.: celotna lestvica je dostopna na
spletni strani https://manager.finance.si/8950107.

Odlično leto za kmete
Za kmete je bilo 2018 odlično leto, vse je dobro obrodilo. Prihodki
v panogi so zato močno poskočili kljub znižanju cen, dobički so bili
rekordni. K temu so pripomogle tudi subvencije, ki so prav tako bile
ene najvišjih v zgodovini.

Analiza kmetijske dejavnosti je sicer otežena, saj male kmetije, ki
proizvajajo za lastno porabo, deloma pa za trg, pomenijo precejšen
del kmetijske dejavnosti, v statistiki pa niso neposredno zajete. V
analizi tako obravnavamo le velike subjekte in manjšino tistih kme-
tov, ki so registrirani bodisi kot samostojni podjetniki bodisi imajo
odprta svoja podjetja. Je pa o dejavnosti manjših kmetij mogoče
sklepati na podlagi poslovnih izkazov, ki jih objavljajo zadruge. Pri-
hodki od prodaje družb v panogi kmetijstvo so predlanskim zrasli
za devet odstotkov, kar je v nasprotju s prejšnjimi leti, ko so stagni-
rali, povsem primerljivo z veliko rastjo povprečnega slovenskega
podjetja. Rezultat je dober tudi pod črto: podjetja v kmetijstvu so
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TOP 20 - Največje živilske družbe
Podatki za 2018

št.
Prihodki zapo- Sredstva

Družba (v mio) slenih (v mio)

I. Pivovarna Laško Union 153,1 592 285,8
~2. Droga Kolinska 164,6 473 183/2“

3. Perutnina Ptuj 164,8 1.401 178,3

4. Ljubljanske mlekarne 168,6 606 105,6

5. Žito
~ ~ ~

102,3 701 ~Id4,l~
6. Jata Emona 72,5 255 73,6

7. Fructal 40,1 280 59,1
8. Celjske mesnine 85,1 365 59,5

3. Radenska 40,2 267 58,8

10. Mlinotest 55,3 477 58,6

II. Incom 55,1 369 54,2

12. Don Don 31,4 319 61,0

13. Pivka 43,9 442 44,2

14. Pan vita MIR 61,9 293 29,8

15. Pekarna Pečjak 35,5 341 29,9

16. Mlekarna Celeia 61,2 213 30 9
17. Nektar Natura 21,5 80 26,6

18. Mercator-Emba 18,3 106 21,5

19. Kras 39,9 171 34,9
20. Pomurske mlekarne 35,3 126 18,5
Viri: GVIN Bisnode, FIႨ倃〃 lastni izračuni; op.: celotna lestvica je dostopna na

spletni strani https://manager.finance.si/8950107.

TOP 20 - Največje kmetijske družbe
oziroma zadruge
Podatki za 2018

Prihodki St.

od prodaje zapo- Sredstva

Družba (v mio EUR) slenih (v mio EUR;

1. KZ Metlika 59,6 221 26,4

2. KZ Trebnje 44,6 168 16,0

3. Koroška KGZ 37,4 131 14,5

4. KGZ Sloga Kranj 351 73 16 0
~~5. KGZ Škofja Loka 33~4 117 13,8

6. KZ Ptuj 32,2 122 16,2

7. KZ Radgona 26,7 56 11,5

8. KZ Lenart 23,7 56 8,9

9 KZ Cerklje 19,6 39 7,0

10. KZ Krka 19,1 105 9J_
11. KZ Tolmin 18,7 113 9,3

12. KGZ Sava 18,2 32 9,1

”13! KZ Šmarje 178 72 9 ŽT
14. KZ Šaleška dolina 175 66 8X
15. KZ Agraria Koper 16,6 124 11,7

16. KGZ Litija 15,8 86 &8_
17. Govedorejsko poslovno 15,2 7 3,2

združenje
18. Panvita Agromerkur 15,0 159 11,1

19. KZ Slovenska Bistrica 15,0 10 4,8
20. Vinska klet Goriška brda 14,5 93 23.0

Viri: AJPES FI=PO, GVIN Bisnode, letna poročila; op.: subjekti so razvrščeni po

prihodkih od prodaje; celotna lestvica je dostopna na spletni strani https://mana-

ger.finance. si/8950162,

prikazala skupaj 11 milijonov evrov dobička, kar je največ po letu
2007, ko smo sprejeli evro. To je deloma zasluga subvencij, ki so bile

najvišje po lem 2009, podjeija v tej dejavnosti sojih skupno prejela
20 milijonov evrov.

KZ Metlika že drugo leto največja
Lestvico največjih smo sestavili iz kmetijskih podjetij in zadrug. Raz-
vrstili smo jih po prihodkih od prodaje, po uspešnosti pa ne, saj je

poslovni model podjetij in zadrug različen; podjetjem je ustvarjanje

dobička veliko pomembnejše kot zadrugam, ki predvsem poskuša-
jo kmetom zagotavljati čim boljše pogoje odkupa pa tudi pomagati

z dostopnimi cenami semen, gnojil, krmil in preostalih potrebščin.
Za največje se izkažejo kmetijske zadruge, Id jih je na seznamu

tudi daleč največ, kar štiri petine. Manjše kmetije bi samostojno na
trgu nastopale šibkejše proti velikim odjemalcem, zato za boljšo
pogajalsko moč in doseganje sinergij predvsem prodajno funkcijo
prevzemajo kmetijske zadruge. Številne med njimi so razmeroma
velike organizacije z več deset milijoni evrov prihodkov, s sto zapo-
slenimi in več, z večinoma pičlim dobičkom.

Že drugo leto je po prihodkih največja zadruga KZ Metlika, ki seje
predlanskim še nekoliko bolj kot v letu 2017 približala 60 milijonom
evrov prihodkov od prodaje, dobiček, 151 tisoč evrov, pa je malen-

kost skromnejši kot leto prej. Zadruga je imela v letu 2018 221 zapo-
slenih. Specializirala seje za oskrbo gostincev, poskušajo pa prodreti
tudi na tuje trge, a več kot odstotka svojih prihodkov jim čez mejo

ne uspe ustvariti.

Visoke dobičkovne marže podjetij

v kmetijstvu

Med kmetijskimi podjetji, ki jih je na našem seznamu bolj za vzorec,
je predlanskim največje prihodke ustvarila Panvita Agromerkur,
družba za gojenje perutnine. Večino perutnine proda svoji lastnici

Panviti MIR, ki perutnino predela in proda na trgu. Panvita Agro-

merkur je predlanskim ustvarila 15 milijonov evrov prihodkov, kar
je tri odstotke več kot leto prej.

Medtem ko zadruge rade poudaijajo, da njihov namen ni ustvar-

janje dobička, pa to ne drži za podjetja. In nekatera se ponašajo z
dobičkovnimi maržami, ki bi jih prej pripisali tehnološkim družbam
kot kmetijstvu. Družba Paradajz, znana po paradižnikih znamke

Lušt, je predlanskim ustvarila 1,8 milijona evrov čistega dobička ob
8,1 milijona evrov prihodkov od prodaje. Delno je tako dober rezul-

tat tudi posledica izplačila dobička iz hčerinske družbe Friško, iz

tega je Paradajz prejel 800 tisoč evrov finančnih prihodkov.
Več kot milijon evrov dobička so predlanskim ustvarile še Rad-

gonske gorice (1,4 milijona evrov ob 10,9 milijona evrov prihodkov
od prodaje) ter družba v lasti Perutnine Ptuj PP - Agro, specializi-
rana za proizvodnjo in prodajo krmnih mešanic (1,2 milijona evrov
dobička ob 12,2 milijona evrov prihodkov od prodaje).

GRADBENIŠTVO:
Rast prihodkov, a klavrn
dobiček
Panoga, ki seje ob vnovičnem razcvetu sloven-
skega gospodarstva prebudila med zadnjimi, je

bila v zadnjih dveh letih med zaslužnejšimi za
gospodarsko rast. Največji slovenski gradbinci so v

lem 2018 sicer povečali tako čisti dobiček kot dobiček
iz poslovanja, a je povprečna osemodstotna rast skromnejša, kot bi
pričakovali od podjetij, ki so prihodke povečala skoraj za četrtino.

Posledično je dobičkovna marža vse skromnejša: velikani so pre-

dlanskim na vsak evro prihodkov ustvarili 3,7 centa dobička iz po-

slovanja, leto prej 4,2 centa, EBIT dobičkovna marža povprečnega
slovenskega podjetja pa znaša 4,6 odstotka.

CGP in Pomgrad na vrhu
Največji je spet novomeški CGP, k čemur je pripomogla tudi pripo-

jitev hčera (predlanskim CGP - Gradnje in IGM Sava). V letu 2018 je
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TOP gradbinci - najboljša podjetja
Podatki za 2018

Rast EBIT marža

prihodkov (dobiček iz poslo-

od prodaje vanja (EBIT)/pri-

(2018/17: hod ki od prodaje: Čisti dobiček

Pocjetje v “'o) v%) v EUR!

1. CBE 350,3 55 1.182,955

2. Gradbeno podjetje 178,0 6,9 605,079

Drava

3. Strabag 162,5 5,5 2.647.618

T KPL 156,4 1172 2.294.680

5. BAPA
"

126.8 14,3 1.329.354

6Ⴈ倀 CGP 113,2 65 9.096.372

7. Teteg-m 150,3 85Ⴈ倀 1.199.889

8. Adria Dom 114,2 8,9 2.288.203

9. Lumar IG
'

123,5 7,1 1.037.232

10. AGM Nemec 100,8 1C,0 1.528,390

11. VG5 103,3 2,9 1.051.394

12. TIPO 145,2 13 202,979

13. Grafist 202,8 4,6 '682.610
14. Kolektor CPG 116.4 31 3.220.000

'
15. Armat 181,4

'
2,2 201.229

16. SŽ - ŽGP 128,9 4,0 1.608,559

17. Mapri Proasfalt 176,7 21 290,919

18. VOC Celje 124,8 3 3
~

1,288.841

19. Trgograd 129,4 5,4 1.352.687

20. DRI upravljanje 113.0 7,0 1,395,497

investicij

Viri: GVIN Bisnode, FI=PO, lastni izračuni: op.: celotna lestvica je dostopna na

spletni strani attps://manager.finance. si/8952377.

TOP gradbinci - največja podjetja
Podatki za 2018

Prihodki od

prodaje (v Število Sredstva

Podjetje tisočih EUR) zaposlenih (v tisočih EUR)

1. CGP Novo mesto 157,827 438 166,292

2. Pomgrad 146.849 447 88,280

3. Kolektor CPG 1.18.978 439 53,431

4. Arcont Gornja 70.589 674 34,552

Radgona

5. Gorenjska gradbe- 83.817 414 70.437

na družba

6. Kolektor Koling 120.791 153 72.760

GVO 44.963 427 46.276

Eh Riko 97247 121 91.012

h. KPL 37,716 363 27,931

10. SŽ - ŽGP 47.326 260 36,061

11. VOC Celje 44,572 359 25.529

12. Strabag 58.776 129 32.745

13. DRI upravljanje 23.887 331 26.45C

investicij

14. Adria Dom 30.422 216 23,934
_

15. CP Ptuj 32.741 241 25 723

16. CPK 38.234 284 30.284

17. GH Holding 40.327 20 44,716

18. Rem 29.182 146 15 617

19. Trgograd 25.725 66 27.092

20. AGM Nemec 18.985 165 18 134

Viri: GVIN Bisnode, FI=P0, lastni izračuni: op.: celotna lestvica je dostopna na

spletni strani https://manager.finance,si/8952377.

ustvaril rekordnih 157,8 milijona evrov prihodkov, kar je 13 odstot-
kov več kot leto pred tem. Čisti dobiček so povečali za tretjino, na

9,1 milijona evrov, kar je daleč največ med vsemi podjetji v panogi.

CGP je predlanskim najbolj povečal prihodke na področju gradbe-
noinženirskih objektov, ki skupaj z vzdrževanjem cest pomenijo pri-
bližno polovico vseh prihodkov. Predlanskim so imeli več odmevnih
projektov: posodobitev železniške proge Laško-Rimske Toplice, ob-
nova avtoceste Dobruška vas-Drnovo, kanalizacijsko omrežje v obči-

nah Medvode in Vodice ter v mestni občini Ljubljana, gradnja nadvo-
za v Grosupljem in ureditev mestnega jedra v Novem mestu, zgradili

so tudi Yaskawino tovarno robotov v Ribnici in končali logistično sre-

dišče za Kuehne + Nagel na Brniku v vrednosti približno 50 milijonov

evrov. Lani so zgradili logistični center Lidl v Aiji vasi (vrednost okoli
70 milijonov evrov), gradijo še hotelsko-stanovanjski kompleks Šumi

v Ljubljani, ki bo stal nekaj več kot 30 milijonov evrov.

Na drugo mesto po velikosti seje prebil prekmurski Pomgrad po

zaslugi rasti prihodkov za tretjino, na 147 milijonov evrov, in dobička
v znesku dveh milijonov evrov, kar je največ po letu 2015. Skupina je
ustvarila 183 milijonov evrov prihodkov in 2,3 milijona evrov dobič-
ka. Pomgrad je med drugim gradil Magnino lakirnico v Hočah, hotel
Orchid na Plitvicah, na Švedskem pa stanovanjske bloke za javnega

naročnika.

Kolektor kandidira za glavna gradbena dela
pri drugem tiru
Če bi sc podobno kot novomeški združili tudi Kolektorjevi gradbeni
podjetji, bi bila njegova gradbena divizija po velikosti brez konku-
rence pri nas. Tako pa družba Kolektor CPG zaseda tretje mesto,

Koling pa šesto. Če bi prihodke družb sešteli, bi dobili skupino z 240

milijoni evrov prihodkov (ti bi verjetno ob konsolidaciji bili nekoliko
manjši, saj nekaj prihodkov od prodaje ustvarita tudi pri medseboj-

nem poslovanju). In lani? Prihodki od prodaje obeh družb so ob
lanskem polletju poskočili za petino, na 112 milijonov evrov, za celo
leto so načrtovali okoli 230 milijonov evrov prihodkov.

Kolektor CPG v konzorciju s turškima družbama Yapi Merkezi in
Oziatin je med drugim kandidiral na razpisu za glavna gradbena dela
pri projektu drugi tir. V zadnjih letih je dobil več velikih poslov na

cestah in železnicah, spodletelo pa mu je pri razpisu za Karavanke.
Ob porazu pri Karavankah so iz Kolektorja poslali pismo, v katerem
so Turke označili za nelojalno konkurenco in zapisali, da bo turški
gradbinec iz Slovenije odnesel vsaj deset milijonov evrov dobička.

CBE in Gradbeno podjetje Drava med
najuspešnejšimi
Kot najuspešnejšo smo lani prepoznali ljubljansko inženirsko-
-gradbeno družbo CBE, id sta jo leta 2011 ustanovila Boštjan Lazar

in Sašo Previševič. Podjetje s sedežem v Tehnološkem parku je v

osmem letu poslovanja zaposlovalo 34 ljudi, ob 26,6 milijona evrov

prihodkov pa ustvarilo 1,2 milijona evrov čistega dobička. Dodana

vrednost na zaposlenega v znesku 98 tisoč evrov je krepko nad pov-

prečjem panoge, enako velja za povprečno mesečno bruto plačo

v znesku 2.603 evre. Med referencami družbe najdemo prenovo
kopališča Kolezija, gradnjo in obnovo cestnih obvoznic, rušenje

cestninske postaje Log na primorski avtocesti in gradnjo poslovno-

skladiščnega objekta družbe MDM. Družbo srečujemo tudi na večjih

razpisih, potegovali so se, sicer neuspešno, za gradnjo drugega ter-

minala na brniškem letališču.
Za gradbeno gazelo lahko razglasimo tudi leta 2012 ustanovljeno

Gradbeno podjetje Drava s Ptuja v lasti Saša Ičovačeca. Podjetje je

predlanskim prihodke povečalo za skoraj 80 odstotkov, na 13,1 mi-

lijona evrov, ob tem pa ustvarilo nekaj več kot 600 tisoč čistega do-
bička. Zaposlujejo 15 ljudi, dodana vrednost v znesku 126.500 evrov

pa je najvišja med vsemi podjetji na lestvici.
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IKT-PANOGA:
Nadpovprečna rast
prihodkov v IT, prevzemi

v telekomunikacijah
Največja in najboljša podjetja v informatiki,

deloma pa tudi v telekomunikacijah, so po več

kazalnikih tisto, o čemer sanjajo snovalci ekonom-
skih politik. Še posebej to velja za informacijsko pano-

go, kjer so dobiček v letu 2018 povečali skoraj za polovico, prihodki

na tujem rastejo bolj kot doma, zaposleni pa so zaslužili skoraj še

enkrat več kot povprečni Slovenec. Med informatiki se tudi strmo

povečuje število normiranih espejevcev. Našli smo več razvijalcev
iger, denimo Fraoulo, in morda tudi novega multimilijonarja, ki je

sicer šele kandidat za lestvico najuspešnejših IT-podjetij: Koprčan
Marko Grgurevič je namreč dal na trg računalniško igro Mordhau

in z njo čez noč obnorel igralce po svetu. In še en zanimiv podatek:
kriptopodjetja še niso izumrla, nasprotno, nekatera poslujejo odlič-
no, na primer H-Bit.

Informacijska panoga ima tudi nadpovprečno dodano vrednost

na zaposlenega, a ne tako visoko kot telekomunikacijska, kjer skoraj
ni več malih igralcev. Najživahnejša kupca sta Telemach in T-2. Četu-

di si niti dneva več ne moremo predstavljati brez prenosa podatkov
prek infrastrukture telekomunikacijskih velikanov, pa ta naša odvi-
snost ne odseva v njihovih rezultatih. Prihodki upadajo, dobičkovna
marža je skromna, podjetja so prisiljena v krčenje stroškov, kar že

vidimo tudi v manjšem številu zaposlenih.

<§>

Najboljši med informatiki spin-off Sinergise

Leto 2018 je bilo dobro za podjetja v slovenski informacijski pano-

gi. Nadpovprečna 12-odstotna rast prihodkov največjih, ob tej pa
10-odstotna rast dobička iz poslovanja pred amortizacijo (F.B1TDA),

poganja rast dobičkov - med največjimi se je okrepil za 15 odstot-

kov, med najboljšimi pa kar za 39 odstotkov. Panoga, ki sicer na

tujem ustvari manj, kot je to značilno za druga slovenska podjetja,
je predlanskim zunaj meja rasla še izraziteje, in sicer za približno

17 odstotkov, medtem ko so vse slovenske družbe v povprečju za
10 odstotkov.

Najboljši med informatiki je ljubljanski Sinergise, ki je bil pre-
dlanskim imenovan za najboljše evropsko podjetje za uporabo sate-

litskih podatkov. Družba, kije leta 2008 nastala kot spin-off oddelka
za razvoj geografskih informacijskih sistemov še enega uspešnega
ljubljanskega podjetja Cosylab, je predlanskim kar podvojila svoje
prihodke. Več kot 90 odstotkov prodajo na tujem, vsak tretji evro
prihodka pa pretopijo v čisti dobiček. Direktor Grega Milčinski je
pojasnil, da se je predlanska rast zgodila ob večletnem vlaganju v ra-
zvoj kadrov in tehnologij. »Del uspeha je nedvomno povezan z našo

novo usmeritvijo, rešitvami za procesiranje satelitskih podatkov,
kjer sodelujemo z Evropsko vesoljsko agencijo (ESA) in povezanimi
podjetji, naše rešitve pa uporabljajo multinacionalke, raziskovalne
ustanove, pa tudi mala podjetja po vsem svetu. Imajo pa zasluge

za to tudi na ministrstvu za gospodarstvo, razvoj in tehnologije, saj
brez vključitve v programe ESA večina teh stvari ne bi bila doseglji-
va,« je še povedal Milčinski.

Iskratel daleč pred preostalimi IT-podjetji
Največja med IT-družbami ni klasično informacijsko podjetje.
Kranjski Iskratel je bil nekoč specializiran za telefonske centrale, da-

nes pa slabo polovico prihodkov ustvari s telekomunikacijskimi na-
pravami, dobro polovico pa z informacijskimi storitvami. Uradno

so registrirani kot proizvajalec komunikacijskih naprav, a se sami

prepoznajo kot IT-podjetje, zato smo jih tudi uvrstili na lestvico.
Tudi lani je bil po številu zaposlenih (510), prihodkih (78 milijonov
evrov), sredstvih (100,6 milijona evrov) in kapitalu (53,5 milijona

evTov) daleč pred preostalimi IT-podjetji. Prihodke so v letu 2018

povečali skoraj za petino, dobiček pa za 17 odstotkov, na 4,4 mili-

jona evrov.

TOP 20 - informacijskih podjetij
Največji v letu 2018 Najuspešnejši v letu 2018

Prihodki od Prihodki ni

prodaje pm:l;i|u

iv tisočih Število (v tisočih Šrevilo

_

Družba raposlunih

Ⴈ倀
DrpzM

_ _
_rt'P_ Ⴈ倃怄者င쀄뀀

1, Iskratel 78.064 510 l. Sinergise 110.3 37,3
2, Comtrade '52.187 434 2. hUBit

“ “ ~
318.4 1Z9~

3. DeweSoft 19.128 čl 79 i 3. Dasof č " Ⴈ倁态　 49,Ef
4. Bankart 29.516 193 4. Impera 58,2 17,5

J>. NIL č 32.178 ČJ-" 34
"

, 5."Ⴈ倄 iSystem Labs _
19,3 35XT

8. S &T Slovenija 31 760 197 G. Selectium Adriatics 212 13 6

7. SRČ“
' “27.032

~

187 7. Fraoula
“ “

491,0 76/T
_8.

_
Adacta | č_

_
19.931

"
_203" 8. EnerdatႨ倃怀_ _ _

~~

'l25.2~ 18.4~
9 Ekipa2

_
16.540Ⴈ倀' '

J35 9Ⴈ倌eSola /_ _3,4
“ ~

384_
10. Halcom

'
8.945 95

'

10, 3fs
'

35,9 26tT
JU. H-Bit

_

'
16,669 22 lih Halcom

“ — — '
9,1

—'

2674“
12 HRC / 8.058_ 105 12Ⴈ倀NILႨ倀 čl

_ _

' ~J23.5 _č 13lT
13. Datalab 4.806

“ '
43 13. Vasco

“

5.G “50,5“
14. IBM Slovenija

'‘

_
39,390

_

' 'jV2 l<7_ IN516HT

__

/_ _9,9 č 26,9
'

15. Sinergise
_

6. 779 47 15. Ceneje 63,2 23.4

16. Fraoula
“ 3.169' '

0 16. Oryx čl
_

1 ~ ~ TffOjč Ⴈ倁䀁瀀IT
_17. SmartCom 8.546 68 17. HRC 16,7 25,6“

18. iSystem Labs 5.702 40 i 18. Ekipa2 27,5 12,4

19. Vasco 4.577
“

28
” '

19Č DevveSoft
“

"6,4 32gT

20. Mercury Processing Services 16.506 78 , 20. Itelis 29,2 9,6
International Vira: GVIN Bisnode. lastni izračun: op.: ce.otna lestvioa je dostopna na spletn

Vira: GVIN Bisnode, Lastni izračun; op.: celotna lestvica je dostopna na spletni , strani https://manager.fmance.si/8952928.

strani ht:ps://manager.finance. si/8952928
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TOP 20 - telekomunikacijskih podjetij
Največji v letu 2018

Pnhodk Čisti

od prodaje poslovni izid

v tisočih Števlo (v tisočih

Družba EUR; zaposlenih EUR)

Telekom Slovenije 639.672 2.196 34.027

2. Telemach 220706 696 11.690

3. T-2
_

79,406
__

_315 42.804

4. Al Slovenija
"

2ČG.837" 590
~

8.780

5. Akton 43.265 25 696

6. STN 16.170

“

31
"

34

Ericsson 16.482 30 273

8. Mobik 177956 ~ '
31 110

9. E & Mobil 6.600 2 90_
ID. Optisis 12.455 16 344

11. Telemach Tabor 5.343 1 320

12. Stelkom “/ 6.341 25 189"
13. Softnet

' ' ”
4.622

“
17

“
140

14. MegaM
" " "

2717 19“ “
156

15. Ml-line h 2.020 P 9
“ 177/

16. Catv Selnica Ruše 4 024 4 59

~Tf. Novatel 3.746 12 80“
18. Ventocnom.SI 4 091 4 18

19. Hot Mobil 4.058 0 -66

20. Adria Telecom 2.423 1 46

Viri: GVIN Bisnodc, AJPES, lastni izračun; op.: celotna lestvica je dostopna na

spletni strani https://managcr.fmancc.si/8952827.

Velikan IBM Slovenija, še predlanskim na četrtem mestu, je v
letu 2018 posloval z 1,4 milijona evrov izgube, zato so izpadli z le-

stvice. V podjetju izgubo pripisujejo »prodaji po nižjih cenah, da bi

pridobilo prihodnje prodajne sinergije pri izvajanju in prodaji izbi-
re IBM proizvodov, storitev in poslovnih rešitev«.

Konsolidacija v telekomunikacijah

Medtem ko telekomunikacijska podjetja s poslovnimi rezultati za-
ostajajo za povprečjem, se panoga pospešeno konsolidira. Najve-

čjim telekomunikacijskim podjetjem je skupno predlanskim sicer

uspelo povečati prihodke od prodaje, a je rast skromna. Dobiček

so izdatno povečali z izrednimi prihodki, vseeno pa panoga, ki je

nekoč navduševala z dobičkonosnostjo, tone v povprečju. So pa ve-
likani še vedno na prevzemnem pohodu, spioh lani.

Večinsko državni Telekom Slovenije je še vedno daleč največja

družba po vseh merilih velikosti. Matična družba je v letu 2018 po-

slovala z odstotkom manjšimi prihodki od prodaje, ki so tako zna-
šali 640 milijonov evrov, prihodki celotne skupine Telekom pa so

pri 715 milijonih za milijon zaostali za prodajo v letu prej. Podroben

pregled pokaže, da so bili prihodki od prodaje v letu 2017 večji od

predlanskih predvsem zaradi uvedbe e cestninjenja Darsu.

Letos smeli načrti skupine Telekom:
za tretjino večji poslovni prihodki

Celotna skupina Telekom je v devetih mesecih lani ustvarila 507,4
milijona evrov čistih prihodkov od prodaje, kar je šest odstotkov
manj kot v istem obdobju leto prej, skupno pa 511,4 milijona evrov
poslovnih prihodkov. Dobiček iz poslovanja pred obrestmi, amorti-

zacijo in davki (EBITDA) je znašal 166,2 milijona evrov, kar je za de-

vet odstotkov oziroma 13,3 milijona evrov več kot v istem obdobju
predlanskim. Med lanskim januarjem in septembrom je skupina
ustvarila 29,4 milijona evrov čistega dobička, kar je za 25 odstot-

kov več kot v istem obdobju 2018. Za letos pa načrtujejo v skupini

Telekom Slovenije 676 milijonov evrov poslovnih prihodkov, 210,6
milijona evrov EBITDA, 27,5 milijona evrov čistega dobička in za
209,7 milijona evrov naložb.

LOGISTIKA IN TRANSPORT:
Med velikimi logisti vse več podjetij

v državni lasti
Poiskali smo tudi najboljša podjetja v logistiki in

transportu. Po prodajnih prihodkih je na prvem
mestu Dars, upravljavec avtocest, ki se počasi

približuje polovici milijarde evrov. Glavna ovi-

ra, da že lani niso dosegli pol milijarde, je sistem

zaračunavanja cestnin v tovornem prometu, ki
daje popuste za ekološko čistejša vozila, namesto

da bi zaračunavali pribitke za bolj umazana vozi-

la. Ker se vozni park zadnja leta hitro izboljšuje (že 67

odstotkov cestnine poberejo v najvišjem emisijskem razredu Euro

6, kjer je popust kar 40-odstoten), prilivi iz cestninjenja tovornega

prometa ne naraščajo skladno s fizično rastjo prometa. Z drugimi

besedami to pomeni, da je na cestah vse več tovornjakov, rast je
približno pet odstotkov na leto, ceste se zato bolj uničujejo, prilivov

za vzdrževanje avtocest pa je manj.

m

Pošta z Intereuropo letos načrtuje skoraj pol
milijarde evrov prihodkov

Na dragem mestu največjih podjetij v tej panogi je Pošta Slovenije,
ki se bo že letos močno okl epila po prodajnih prihodkih, saj je lani

prevzela Intereuropo. Pri Pošti so napovedali, da bodo z vključitvi-
jo Intereurope letos dosegli približno 450 milijonov evrov prihod-
kov. Kaj se bo spremenilo? Povečevali bodo delež prihodkov, ki jih
ustvarijo z logističnimi in paketnimi storitvami, v letu 2020 bo ta

delež več kot 55-odstoten, zmanjševal pa se bo delež prihodkov, ki

jih ustvarijo s pisemskimi storitvami, ki upadajo. Pošta Slovenije bo
sicer ohranila blagovno znamko Intereuropa, družba bo še vedno

samostojna, sedež bo v Kopra, po novem bo prevzela upravljanje
logističnih operacij in logistične infrastrukture skupine Pošta Slo-
venije.

Bo del Nomaga šel pod Slovenske železnice?
Še eno veliko logistično podjetje, ki ga bodo predvidoma prevzele
državne Slovenske železnice, je avtobusni prevoznik Nomago, kije

v zadnjih letih hitro rasel. Nomago je nastal v okvira holdinga Ad-
venture v večinski lasti podjetnika Darka Martina Klariča. Gre za
operativni del prevozniško-turističnega dela, torej za javni pomiški

promet, šolske, delavske in drage prevoze. Vrednost posla naj bi se
gibala med 20 in 30 milijoni evrov za polovični delež Nomaga. V Slo-

veniji sicer približno polovico trga avtobusnih prevozov zaseda Arri-

va v lasti Deutsche Bahna, Nomago pa ima nekaj več kot tretjino trga.
V Nomagu so se v zadnjem času največ ukvarjali s povezovanjem

in združevanjem kupljenih podjetij ter internacionalizacijo. Zdaj

imajo novo strategijo, razvijali bodo dva stebra poslovanja. V prvem

so integrirani javni potniški prevozi (v Sloveniji, Italiji in na Hrva-

škem), mestni potniški promet, ki ga opravljajo v šestih slovenskih
mestih, šolski prevozi za več kot sto šol in delavski prevozi za velike
družbe v regiji Alpe Adria. V drugem stebra pa so nove storitve mo-
bilnosti, s katerimi se hočejo širiti po evropskem trgu in kjer priča-

kujejo dvomestne stopnje rasti. Gre za prevoze na zahtevo (Nomago

Charter), mednarodne linije Nomago InterCity, kjer tekmujejo s
Flixbusom, sisteme za izposojo koles (Nomago Bikes) in razvojne

projekte na področju pametne mobilnosti.
V prihodnjih petih letih načrtujejo več kot 150 milijonov evrov

prihodkov. Vložili bodo več kot 40 milijonov evrov in letno prepe-

ljali več kot 15 milijonov pomikov, pravijo pri Nomagu.
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Spletna prodaja krepi TNT
Med podjetji, ki so lani rasla najhitreje, je družba za mednarodne
pošiljke TNT Express Worldwide, ki raste zaradi vzpona spletne
prodaje. Družba očitno prestaja vihamo obdobje, ker so se ji v letu

2017 prihodki zmanjšali skoraj za polovico. Čeprav posluje v rasto-

či niši dostave pošiljk, že od leta 2015 niza izgube. Na drugem me-

stu po rasti prihodkov je javnosti precej neznana družba S. C. A.

- Shipping Consultants Associated s sedežem v Veliki Britaniji, kjer

se ukvarjajo s prodajo izdelkov od oblačil do pohištva in špecerije

(kar 142-odstotna rast). Hitro so rasli tudi v Nomagu (129 odstotkov),
predvsem zato, ker so na veliko prevzemali in združevali podjetja.

Med prevozniki je skokovito zrasel še Danijel Fijavž (za 63 odstot-

kov), med špediterji pa je bil najhitrejši Milšped (62 odstotkov), kjer

so se specializir ali za zbirne prevoze med Evr opo, Balkanom in Ru-

sijo.

Najvišja dodana vrednost na zaposlenega

pri hišnem logistu Hyundaia in Kie
Pri dodani vrednosti na zaposlenega že tradicionalno vodijo infra-
strukturna podjetja oziroma naravni monopolisti. Med klasičnimi
podjetji seje predlanskim najvišje uvrstil Glovis Europe, kjer ustva-

rijo več kot pol milijona evrov dodane vrednosti na zaposlenega in

so lani prehiteli celo Dars. Gre za hišnega logista korejskega Hyun-

daia in Kie, ki v Kopru ustvari skoraj 88 milijonov evrov prihodkov

z zgolj 15 zaposlenimi.
Po dodani vrednosti na zaposlenega izstopa tudi Adria Kombi:

gre za največjega neodvisnega intermodalnega operaterja v jugo-

vzhodni Evropi, ki se ukvaija z organizacijo železniških prevozov

zabojnikov, polprikolic in drugega tovora. Vsak dan po Evropi pre-
peljejo od 25 do 35 tovornih vlakov.

TOP 20 - logističnih in transportnih podjetij
Največja podjetja po prodajnih prihodkih v letu 2018

Prihodki od Čisti cobičck

prodaje 2018 2018

Družba/saupina ivmioEURi iv mio ELR)

1. Dars 465,6 154,4

2. Pošta Slovenije 230.2 10ti
3. Luka Koper 223,0 58,6

4. SŽ - Tovorni promet 1/8,0 8 1

5. Zavod RS za blagovne rezerve 175,0 52,9

6. Intereuropa 1119 4 1

7. Glovis Europe 87,9 6,0

8. BTC 69,6 6,1

9. Nomago 476 2,2

10. Fraport Slovenija 46,3_ 11.9

11. Schenker _45.7_ 2,8

12. DSV Transport 45 2 1 1

13. Kontrola zračnega prometa 39.5 3,2

Slovenije

14. cargo-partner 39,0 0 4

15. Adria Kombi 38.4 14

16. T. P. G. Logistika 38 3 0,6

17. Agrocorn 3G,2 0,2

18. SŽ - Potniški promet 36,2 9.9

19. Kuehne + Nagel 33,6 -2.7

20. Klemen Transport, Klemen 33 1 2.1

Piškur

Viri; GVIN Bisnode, AJPES, družbe, lastn izračuni; op.: celotna lestviaa je dosto-

pna na spletni strani https://tl.finance.si/8955381.
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